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نرخ  بهره  بین  بانکی 
به ۲۱.۱۷ درصد رسید

اوراق تسه 
۱۲۰ میلیون تومان شد
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سامانه یکپارچه انجام شود 
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سرمقاله

وابستگی اقتصاد 
به فناوری اطلاعات 

اکثر کشور های دنیا در مسیر 
توســعه فناوری اطلاعات 
حرکت کرده انــد. ضرورت 
افزایش درآمدهای فناورانه 
حاکمیت را باید برای توسعه سازوکارهای فناوری 
اطلاعات آماده کند. دولت ها باید همواره آمادگی 
این را داشته باشــند تا تمامی بسترهای توسعه 
فناوری را تقویت کنند. امروزه کمتر حوزه ای در 
کشور را می توان یافت که ارتباطی با حوزه فناوری 
اطلاعات و فضای مجازی نداشــته باشد. از حوزه 
حمل ونقل گرفتــه تا انرژی و حتی دیپلماســی 
عمومی در حــوزه امور خارجه همگــی امروز با 

تحولات فناوری...

  محمدرضــا اصنافــی، 
کارشناس فناوری 

متن کامل  د ر صفحه 4

وزیر ارتباطات: 

اتصال روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار 
به شبکه ارتباطی

درآمدهای حوزه فاوا نزدیک به 22 درصد افزایش می یابد

رشد اقتصادی از محل درآمدهای فناورانه
صفحه4
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ورود   ارز   به  کشور معاف  از  مالیات  شد
شناسایی  ۹۰ هزار  میلیارد  تومان  فرار  مالیاتی

سهم   58   درصدی   مالیات   از   بودجه   کشور 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تاکید کرد: برای 
دسترسی به شبکه ارتباطی قائل به هیچ تبعیضی 
نیستیم. آرزوی ما این است که تک تک مردم کشور 
بتوانند به شبکه ارتباطی با کیفیت دسترسی داشته 
باشند. به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، 
عیسی زارع پور، گفت: رهبر معظم انقلاب اسلامی در 
دیدار با شرکتهای دانش بنیان، نقطه کانونی که برای 
دولت تعیین کردند شتاب بخشی به رشد اقتصادی 
کشور بود و فرمودند همه مشکلات کشور از جمله 
موضوع معیشــت مردم با رشد اقتصادی مبتنی بر 
تولید قابل حل است. در سیاست های کلی برنامه 
هفتم توسعه نیز حداقل رشد ۸ درصدی مشخص 
شده است که باید به آن دســت پیدا کنیم. وی با 
بیان اینکه رهبر انقلاب بر دو نکته اصلی برای تحقق 

رشد اقتصادی تاکید فرمودند که یکی 
افزایش سرمایه گذاری و دیگری ارتقا 
بهره وری بود، گفت: اعتقاد داریم در 

هر دو حوزه، بخش ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعــات و 
اکوسیســتم فناوری، 

نــوآوری و ارتباطات 
کشــور می توانــد 

نقش آفرین باشد. 
سرمایه گذاری 
در بـــــخش 
فنـــــاوری 
اطلاعات هم 
ارزش افزوده 

زیادی دارد و هم 
می تواند اشتغال...

اجتماعی

اعضای شورای اسلامی شهر تهران با افزایش ۲۰ 
درصدی عوارض طرح ترافیک برای ســال آینده 
موافقت کردند.اعضای شورای اسلامی شهر تهران 
در یکصد و بیست و هفتمین جلسه علنی این شورا 
بررسی لایحه اصلاح مصوبه عوارض تردد جهت 
مدیریت ترافیک، کاهش تقاضای سفر و کنترل 
آلودگی هوا را در دستور کار داشتند که در همین 
راستا مجتبی شفیعی مدیرعامل سازمان حمل و 
نقل شهرداری تهران، گفت: در سال جاری درآمد 
ناشی از اجرای طرح ترافیک و عوارض آن ۱۸۰۰ 
میلیارد تومان بوده است که از این رقم تا به امروز 
۱۰۰۰ میلیارد تومان وصول شده است و امیدواریم 

تا پایان سال نیز مابقی این درآمد وصول شود.
وی با اشــاره به نرخ پایه عوارض طرح ترافیک در 
سال جاری تاکید کرد: این مبلغ ۴۳ هزار و ۸۰۰ 

تومان در نظر گرفته شده بود که برای سال آینده 
با افزایش ۲۵ درصدی این رقم به ۵۴ هزار و ۷۵۰ 
تومان خواهد رسید. شفیعی ادامه داد: در ارتباط با 
بهای عوارض طرح ترافیک برای برخی از گروه ها از 
جمله جانبازان، بیماران خاص،  خبرنگاران و ... نیز 
رقم برای ورود ســالیانه در سال جاری ۲۳۴ هزار 
تومان بود که با ۲۵ درصد افزایش در سال آینده به 

۲۹۳ هزار تومان خواهد رسید.
وی به برخــی از اصلاحیه عــوارض وانت بارها و 
کامیونت ها در ســال آینده اشــاره کرد و افزود: 
تغییراتی نسبت به سال جاری در این بخش انجام 
شده است.نهایتا اعضای شورای اسلامی شهر تهران 
با پیشــنهاد افزایش ۲۰ درصدی عوارض طرح 
ترافیک برای سال آینده با ۱۰ رأی موافق و هشت 

رأی مخالف موافقت کردند.

رییس سازمان سینمایی گفت: امسال نظرسنجی 
برای انتخاب ســیمرغ مردمی نداشتیم و در مراسم 
اختتامیه هم این جایزه اهدا نخواهد شــد. محمد 
خزاعی با تاکید بر اینکه در شــرایط خاصی هستیم 
اظهار کرد: امسال برخی آثار دیرتر به جشنواره رسید. 
سیمرغ مردمی وقتی می تواند اهدا شود که از روز اول 
همه آثار آماده باشد. امسال برخی آثار دیرتر آماده می 
شــدند.  وی با بیان این که ما دنبال عدالت محوری 
بودیم و نمی خواســتیم ماجرای پارسال تکرار شود 
افزود: در این رابطه با موضوع اهدای سیمرغ مردمی با 
تهیه کنندگان هم جلسه داشتیم. اگر در روز اول همه 
آثار به دست ما می رسیدند می توانستیم این بخش 
را برگزار کنیم.  رییس سازمان سینمایی تاکید کرد: 
سال بعد امیدوارم شرایط بهتر شود و سیمرغ مردمی 
برگردد. سال گذشــته به دلیل مساله اینترنت حق 
برخی داشت ضایع می شــد.  پارسال می توانستیم 
چشم هایمان را ببندیم و به یک فیلم جایزه مردمی 

بدهیم. ولی این کار را نکردیم. 
خزاعی در مورد ارزیابی خود از چهار روز گذشــته 

جشنواره و برخی حاشیه ها نیز گفت: حاشیه جزو 
جذابیت های هر جشنواره ای اســت و امسال این 
حواشی به شیوه اطلاع رسانی ما برمی گشت، سازمان 
سینمایی و دبیرخانه جشنواره فیلم فجر برای ارائه به 
وقت اطلاعات به رســانه ها با توجه به شرایط کشور 
سیاست گذاری کرده بود به گونه ای که فضای روانی 
آرام تری برای دست اندرکاران جشنواره ایجاد شود 
چون رسانه ها معمولا برای دستیابی زودتر به اطلاعات 

دچار برخی حواشی می شوند.
وی با اشاره به چالش هایی که جشنواره امسال با آن 
مواجه بود، افزود: برنامه ریزی ارگان های خارجی، 
نهادهای سیاسی خارج از کشور و برخی هنرمندان 
داخلی عدم برگزاری جشنواره فیلم فجر امسال بود، 
تحلیل آنها این بود که ما امسال اصلا جشنواره و یا کلا 
دهه فجر امسال هیچ حرکت فرهنگی ای نخواهیم 
داشت، فیلمی نیســت و هیچ فیلمسازی حاضر به 
حضور در جشنواره فجر امسال نخواهد بود و حتی در 
صورت حضور، آثار نمی رسد چون استقبال از سوی 

مردم نخواهد بود و این آخرین جمع بندی آنان بود.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس گفت: پلتفرم ها 
و محصولات فرهنگی که تولید می شوند باید از 
ضوابط و مقررات حاکم بر حوزه فرهنگ تبعیت 
داشته باشند. غلامرضا منتظری عضو کمیسیون 
فرهنگی مجلس بــا تاکید بر عملکــرد فیلیمو 
به عنوان یــک پلتفرم در حــوزه فرهنگ گفت: 
محصولات فرهنگی و پلتفرم هــا در این حوزه 
باید از مقررات و ضوابط حــوزه فرهنگ تابعیت 
کامل داشــته باشــند. وی افزود: اگر قوانین در 
حوزه مسائل فرهنگی و تولید محصولات در این 
حوزه وجود دارد باید نظارت کافی بر حسن اجرای 
آن صورت پذیرد تا ما شــاهد تولید محصولات 
فرهنگی با کیفیت متناسب با ارزش های دینی و 

ملی مان باشیم. عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
اظهار داشــت: اگر هم آیین نامه ها و قوانین در 
حوزه تولید محصولات فرهنگی کافی نیست باید 
آیین نامه ها و ضوابط مورد نیاز این حوزه تهیه و 
تدوین و برای اجرا ابلاغ شود.منتظری خاطرنشان 
کرد: مجلس آمادگی دارد تا در صورت وجود خلاء 
های قانونی در حوزه تولید محصولات فرهنگی و 
پلتفرم ها نســبت به قانون گذاری در این حوزه 
اقدام کند. وی افزود: من اطلاع ندارم که قوانین 
در حوزه تولید محصولات فرهنگی کافی اســت 
یا ناقص اســت یا ما در این حوزه قانونی داریم یا 
نداریم اما اگر قانون هست باید اجرا شود و الا باید 

قانون گذاری صورت گیرد.

رئیس جمهور بــرای بازدید از زلزلــه زدگان به 
صورت سرزده وارد شهرستان خوی شد و در بدو 
ورود به شهرستان خوی در نخستین بازدید به 
اردوگاه اسکان اضطراری ولیعصر این شهر رفت و 

با ساکنان این اردوگاه  گفت وگو کرد.
آیت الله سید ابراهیم رئیسی رئیس جمهور برای 
بازدید از زلزله زدگان به صورت سرزده وارد خوی 
شــد. رئیس جمهور در بدو ورود به شهرستان 
خوی در نخســتین بازدید به اردوگاه اســکان 
اضطراری ولیعصر این شهر رفت و ضمن بازدید 
با ساکنان این اردوگاه  گفت وگو کرد و از نزدیک 
در جریان روند خدمات رســانی قــرار گرفت و 
مسایل و مشکلات مردم را شنید. زمین لرزه ای به 
بزرگی ۵.۹  ریشتر روز شنبه هشتم بهمن ماه در 
شهرستان خوی روی داد که علاوه بر تلفات جانی 
و مصدومیت تعدادی از هموطنان، خسارت های 

زیادی به بار آورد.
رئیس جمهور در جمع مردم زلزله زده ساکن در 
اردوگاه شــهرک ولیعصر خوی با تاکید بر اینکه 
رفع مشکلات زلزله زدگان خویی وظیفه دولت و 
مسئولان است گفت:  برای رسیدگی به مشکلات 

مردم منطقه و بررسی حضوری، امروز در جمع 
مردم این شهرستان حاضر شده ام. گزارش های 
مســتمر در خصوص وضعیت زلزلــه زدگان از 
سوی معاون اول و دیگر وزیران حاضر در منطقه 
و مسئولان اســتانی دریافت کردم اما احساسم 
این بود که خودم بیایــم و از نزدیک وضعیت و 
شرایط را ببینم. رئیسی افزود: مشکلات منطقه 
حتما و سریع مرتفع شود و باید با همه توان این 
مشکلات را برطرف کنیم تا مردم اینجا بیشتر از 
این دچار مشکل نشوند. آنچه که از من بر بیاید، 
پیگیری می کنیم البته مردم منطقه هم با صبوری 
شایعات را پشت ســر بگذارند و به این شایعات 
که می خواهد دل مــردم را خالــی کند، توجه 
نکنند. وی  از خدمات ارائه شده توسط نهادهای 
اجرایی، هلال احمر و همه بخش ها قدردانی کرد 
و گفت: مردم این منطقه همواره همراه با انقلاب 
و نظام بوده اند و شهدای زیادی را تقدیم انقلاب 
کرده انــد، مردمان با صفا و صمیمی هســتند و 
دولت و مسئولان نیز وظیفه خود می دانند که به 
این مردم کمک و یاری کنند و امیدواریم آرامش 

به منطقه برگردد.

رئیس دفتر رئیس جمهور گفت: از هفته آینده، هر 
هفته ده هزار واحد مسکونی به متقاضیان تحویل داده 
خواهد شد و پیش بینی شده تا ۱۰۰ هزار قطعه زمین 
نیز برای ساخت خانه ویلایی به مردم تحویل داده شود. 
غلامحسین اسماعیلی رئیس دفتر رئیس جمهور با 
اشاره به عملکرد دولت در حوزه مسکن گفت: شنبه 
)۱۵ بهمن( ده هزار واحد مسکونی با حضور رئیس 
جمهور در پرند به بهره برداری رسید و از هفته آینده، 
هر هفته ده هزار واحد مسکونی به متقاضیان تحویل 
داده خواهد شد و تا پایان سال 6۰ هزار واحد مسکونی 

تحویل داده خواهد شد.

وی افزود: پیش بینی شده با کمک دولت تا ۱۰۰ هزار 
قطعه زمین نیز برای ســاخت خانه ویلایی به مردم 
تحویل داده شود. در سال آینده هم تلاش خواهد شد 
با تلاش دولت هم تعهد دولت برای ۴ میلیون را محقق 
کنیم و هم بخشی از قصوری که در دولت های گذشته 

در حوزه مسکن وجود داشته را جبران کنیم.
رئیس دفتر رئیس جمهور اضافه کرد: هر شهروندی 
احساس می کند بدون بیمه است بداند دولت آنها را 
بیمه کرده ولی ممکن است چون دسترسی به تلفن و 
سامانه های پیامکی نداشته باشد به آنها اطلاع داده 

نشده است.

با ثبت محــور شــدن مجوزهــا در درگاه ملی 
مجوزها، شــاهد کاهش چشــم گیر هزینه های 
راه  انــدازی کســب و کار خواهیــم بود.جواد 
معتمدی، کارشــناس اقتصادی بــا بیان اینکه 
اجرایی شــدن هر پروژه و راه اندازی هر کسب و 
کاری هزینه هایی دارد، اظهار داشــت: بخشی 
از هزینه ها مربوط به تولید اســت و بخشــی از 
هزینه ها خارج از تولید است؛ یکی از این هزینه ها 
پیش از ثبت محور شدن مجوزها در درگاه ملی 
مجوزها، مربوط به همین موضوع بود.وی ادامه 
داد: همه دولت ها در کشورهای مختلف به فکر 
کاهش هزینه ها و به حداقل رســاندن هزینه ها 
هستند و در ایران هم از سال گذشته با ثبت محور 
شدن مجوز ها شاهد کاهش  چشم گیر هزینه ها 

هستیم.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه دولت ها در 
همه کشور ها تلاش دارند که هزینه ها را حداقل 
کنند و قیمت محصول نهایــی را پایین بیاورند، 
گفت: یکی از هزینه هــای تولید، بحث مجوز ها 
است .معتمدی با تاکید بر اینکه ثبت محور شدن 
مبتنی بر یک ایده کلی است، افزود: دولت باید 
مجوز ها را تایید کند کــه پیش از این، این تایید 
فقط در اختیار بخشــی از افــراد دارای امضای 

طلایی بود.
 او یادآور شد: اصل بر این است که هر کس آزاد 
است شغلی را که می خواهد را بتواند داشته باشد 
و پیش از این هم در حوزه صدور مجوزهای خانه 
مسافر مشــکلاتی وجود داشت، که این موضوع 
خوشبختانه با ثبت محور شدن آن در درگاه ملی 

مجوزها برطرف شد.
 معتمدی با بیان اینکه اعلام محور شدن کسب و 
کار ها یک جواز عمومی برای این کسب و کارها 

به شمار می رود افزود:  کم کردن هزینه ها و پایین 
آمدن قیمــت محصول نهایی و رونق اشــتغال 
هم از جمله مزایای ثبت محور شــدن مجوزها 
در درگاه ملی مجوزها به شــمار مــی رود.این 
کارشــناس اقتصادی توضیح داد: مردم از ثبت 
محور شدن مجوز ها استقبال می کنند و به طور 
قطع، استقبال ها بیشتر خواهد شد، در این مدل، 
برخورد انســانی با متقاضیان کاهش می یابد و  

بورکوراسی های اداری رو به کاهش خواهد بود.
معتمدی بیان کرد: در روش جدید و با  ثبت محور 
شــدن مجوزهای کســب وکار، بخش زیادی  از 
موانع و مفاسد حذف شده و از بین خواهد رفت. 
وی یادآور شد: در این روش های جدید، اشخاص 
می توانند بدون تحمیل هزینه، کسب و کار خود 
را راه اندازی کنند و در این بین خانه های مسافر 
خود یکی از موضوعاتی اســت که با ثبت محور 
شــدن همه بورکوراســی های اداری آن از بین 

رفته است.
بخش عمده ای از نگرانی افراد و متقاضیان برای 
راه اندازی کسب و کار هزینه های اضافی مالی یا 
زمانی است که برای اخذ مجوز باید انجام دهند. 
حال با توجه به قانون تسهیل صدور مجوزهای 
کســب و کار در جهت کاهش هزینه های مالی 
و زمانی متقاضیانِ مجوزهای شــروع کســب و 
کار، مجوزها از این پس با شــیوه جدیدی اعطا 
خواهد شد که شــامل مجوزهای ثبت محور یا 
اعلانی است که مهم ترین ویژگی آن، صدور آنی 
و بدون معطلی مجوز برای فرد و نظارت پسینی 
روی مجوز صادر شده است.بدین ترتیب با ثبت 
محور شدن مجوزهای شروع کسب وکار بخش 
عمده ای از هزینه های متقاضیان دریافت مجوز، 

کاهش می یابد .

کانون پرورش فکــری کــودکان و نوجوانان امکان 
عضویت رایگان برای علاقه مندان شش تا ۱۸ ساله 
را به مناسبت فرارسیدن دهه فجر و سالروز پیروزی 
انقلاب اسلامی فراهم کرد.کودکان و نوجوانان ایرانی 
همزمان با چهل وچهارمین سالگرد پیروزی انقلاب 
اسلامی به صورت رایگان عضو مراکز کانون پرورش 

فکری کودکان و نوجوانان می شوند.
تعداد مراکز فرهنگی هنری ثابت، ســیار شهری و 
روستایی و کتاب خانه های سیار کانون در پهنه ایران 
به حدود هزار مرکز می رسد که این مراکز دارای بیش 

از ۳۰۰ هزار عضو اســت.بر این اساس و به مناسبت 
سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی کودکان و نوجوانان 
شش تا ۱۸ ساله تا پایان روز ۲۲ بهمن ۱۴۰۱ فرصت 
دارند به پرتال کانون به نشــانی kpf.ir مراجعه و در 
یکی از این مراکز، ثبت نــام و از فعالیت های عمومی 

کانون در طول سال استفاده کنند.
۴۳ مرکز کانون هم با عنوان فراگیر پذیرای کودکان 
و نوجوانان دارای نیازهای ویژه است. کانون پرورش 
فکری مسئولیت کمیته کودک و نوجوان ستاد دهه 

فجر انقلاب اسلامی را برعهده دارد.

با نزدیک شــدن زمان اکران فیلم های راه یافته 
به چهل و یکمین جشــنواره فیلم فجر در مراکز 
استان ها ستاد برگزاری اعلام کرد علاقمندان برای 
دیدن آثار از فردا می تواننــد بلیت تهیه کنند. با 
نزدیک شدن به آغاز اکران ها در ۳۱ استان کشور، 
بلیت فروشی جشــنواره فجر ۴۱ برای استان ها 

آغاز می شود.  
میلاد شُــکرخواه مدیــر امور فنــاوری اطلاعات 
جشــنواره بین المللی فیلم فجــر در این زمینه 
اظهــار داشــت: همزمــان بــا آغــاز اکران های 
فیلم های چهل و یکمین جشــنواره بین المللی 
فیلم فجر از تاریــخ ۱۷ بهمن ماه در ۳۱ اســتان 
کشور ، بلیت فروشــی برای این استان ها از ساعت 
۱۸ بعدازظهــر روز یکشــنبه ۱6 بهمــن ماه به 
 صورت برخــط از طریق ســامانه های آی تیکت 
)iticket.ir(، ایران تیــک )irantic.com( و 

گیشه هفت )ir.gisheh۷( آغاز می شود. به گفته 
شــکرخواه امکان خرید بلیت فیلم های جشنواره 
برای هر شــماره تلفن همراه در هر سامانه  فروش 
بلیت، تعداد ۴ قطعه بلیت از هر فیلم خواهد بود؛ 
البته لازم به یادآوری است، بلیت های خریداری 
شــده امکان ابطال یــا تعویض ندارنــد، بنابراین 
تماشاگران محترم باید با دقت نظر کافی در زمان 
 خرید بلیت به انتخاب سینما، سالن و سانس نمایش

 اقدام نمایند.
مدیرامور فناوری اطلاعات جشنواره بین المللی 
فیلم فجر در پایان گفت: به منظور ســهولت در 
خرید و امکان خدمات دهی مطلوب به تماشاگران 
عزیز، مرکز تماس ســامانه های فــروش بلیت 
)مندرج در ســامانه ها(، روزانه از ســاعت ۹ الی 
۲۳ پاســخ گوی تماس های تلفنــی مخاطبان 

خواهند بود.

پلتفرم ها باید تابع ضوابط و قوانین باشندافزایش ۲۰ درصدی عوارض طرح ترافیک 

رئیسی: آرامش دوباره به خوی بازمی گردد

خدمات بستری دولتی ۱۰۰درصد رایگان شده است

هزینه های راه اندازی کسب وکار چطور کاهش می یابد

عضویت رایگان در مراکز کانون سراسر کشور

هر کد ملی فقط 4 بلیت 

سياسیفرهنگی 
سیمرغ مردمی جشنواره فیلم فجر امسال اهدا نمی شود 
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اقتصاد2
ایران

افزایــش ۳۰ درصدی حقوق 
کارکنان دولت و بازنشستگان

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس از مصوبه اعضای 
این کمسیون برای افزایش حقوق کارکنان دولت، 
بازنشستگان لشکری و کشوری و سربازان در سال 
آینده خبر داد و گفت: این مصوبات نیاز به تصویب 
اعضای کمسیون تلفیق دارد. حسین گودرزی عضو 
کمیسیون اجتماعی مجلس در تشریح پیشنهادات 
و مصوبات اعضای کمیسیون در خصوص لایحه 
بودجه، اظهار کرد:اعضای کمسیون در جلسات 
خود به منظور بررسی لایحه بودجه پیشنهاداتی 
درباره افزایــش حقوق کارکنــان دولت، حقوق 
سربازان و بازنشستگان لشکری و کشوری داشتند.

وی افزود: اعضای کمیســیون با توجــه به تورم 
موجود در کشور مصوب کردن که اقشار فوق الذکر 
برای اینکه در سال آینده تحت فشار قرار نگیرند ، 
افزایش حقوقی بیش از افزایشی که دولت برای آنها 
در بودجه سال آتی در نظر گرفته بود، داشته باشند.

نماینده مردم درود و ازنا در مجلس گفت: اعضای 
کمیســیون پیشــنهاد دادند که حقوق کارکنان 
دولت ۳۰ درصد افزایــش یابد که به تصویب اعضا 
رسید و این مصوبه برای بررسی به کمیسیون تلفیق 
ارسال شد. گودرزی ادامه داد: اعضای کمیسیون 
اجتماعی مجلــس همچنین پیشــنهادی برای 
افزایش ۳۰ درصدی حقوق بازنشستگان لشکری 
و کشوری داشــتند که این نیز به تصویب اکثریت 
اعضا رســید. وی همچنین از مصوبــه اعضا برای 
افزایش حقوق سربازان خبر داد و گفت: با مصوبه 
اعضا حقوق سربازان مجرد در سال آینه به حدود 
۵ میلیون تومان و ســربازان متعهل به بیش از ۵ 
میلیون افزایش می یابد. عضو کمیسیون اجتماعی 
مجلس اظهار کرد: اعضای کمیسیون در بررسی های 
خود پیشنهاداتی نیز برای تامین منابع لازم برای 
افزایش حقوق های پیشنهادی، مطرح کردند که 
اینها نیز جهت ارزیابی به تلفیق ارسال شده است. 
گودرزی بیان کرد: پیشنهادات و مصوبات کمیسیون 
اجتماعی در حوزه تخصصی این کمسیون در ارتباط 
با بودجه سال آینده به کمیسیون تلفیق ارائه شده که 
برای تبدیل شدن به قانون نیاز به تصویب در تلفیق و 
نمایندگان در جلسه علنی و همچنین تایید از سوی 

شورای نگهبان دارد.

پیشنهاد بودجه ای به کمیسیون تلفیق؛ 
یارانه نقدی از مابه التفاوت ۲ نرخ 

تسعیر و نیما افزایش یابد
با توجه به مابه التفاوت نرخ ۲۳هزارتومانی تسعیر 
در بودجه و نرخ نیما که ۲۸هزار و ۵۰۰ تومان است، 
حدود ۱۴۰هزار میلیارد تومان منابع ریالی بیشتر از 
این محل به دولت خواهد رسید و یکی از پیشنهادات 
مهم در این خصوص اضافه شدن این رقم به یارانه ها 
است. به گزارش تسنیم، براساس اطلاعات موجود 
و جزئیات لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲، نرخ ارز در 
لایحه ۲۳ هزار تومان در نظر گرفته شده و نسبت به 
سال گذشته تغییری نداشته است، با این حال طبق 
گفته های سید احسان خاندوزی وزیر اقتصاد که در 
خصوص انتفاع مالی دولت از افزایش نرخ ارز سخن 
می گفت، ارز دولت براساس نرخ نیما به ریال تبدیل 
می شود که همان ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان باقی مانده 
و تغییری نداشته است. با توجه به این موضوع که 
کلیه درآمدهای ارزی دولت که حاصل فروش نفت 
و فرآورده های نفتی است براساس نرخ نیما به ریال 
تبدیل خواهد شد، براساس لایحه بودجه دولت 6۰۳ 
هزار میلیارد تومان منابع برای درآمدهای نفتی در 

نظر گرفته است.
پیش فرض های قانون بودجه براســاس فروش 
روزانه ۱.۴ میلیون بشکه نفت با قیمت متوسط 
۸۵ دلار قرار گرفته اســت. براساس نرخ تسعیر 
۲۳هزارتومانــی درآمدهای نفتی حــدود هزار 
هزار میلیارد تومان خواهد بود که با کســر سهم 
۴۰درصدی صندوق توسعه ملی و ۱۴.۵ درصد 
سهم وزارت نفت، این رقم به همان عدد تعیین شده 
در لایحه بودجه می رســد. لازم به ذکر اســت، 
نظر به ارقــام فروش نفت روزانه تعیین شــده در 
بودجه، شــاهد درآمد ۲۱ میلیارد دلاری دولت 
)به اضافه درآمدهای پتروشیمی و گاز( خواهیم 
بود. با توجه به پیش فرض مطرح شــده در مورد 
فروش نرخ ارز در سامانه نیما، شاهد درآمد ۱۴۳ 
هزار میلیارد تومانی بیــش از 6۰۰ هزار میلیارد 
تومان تعیین شده در بودجه خواهیم بود. یکی از 
مهم ترین پیشنهاداتی که می توان براساس ماهیت 
درآمدهای نفتی ارائه کرد، اضافه شــدن این رقم 
به سرفصل یارانه ها و پرداخت آن در قالب یارانه 
به مردم است. با در نظر گرفتن تورم سال جاری 
این انتظار وجود دارد نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی و اعضای کمیسیون تلفیق نسبت به این 

موضوع تصمیم گیری کنند.

خبر

ســازمان  کل  رئیــس 
امــور مالیاتی کشــور در 
بخشــنامه ای خطــاب به 
ادارات کل امــور مالیاتی 
سراسر کشــور اعلام کرد: 
هر شخص حقیقی و حقوقی می تواند با اظهار ارز در 
گمرکات ورودی، به هر میزان اسکناس ارز به کشور 
وارد کند و هیچ یک از دستگاه های امنیتی انتظامی 

و گمرک حق ممانعت از آن را ندارد.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه سهم 
مالیات از تأمین بودجه دولت ۵۸ درصد است، گفت: 
درآمدهای مالیاتی در سال آینده ۵۴ درصد رشد 
می کند اما قرار نیست فشاری به مالیات دهندگان 
وارد شــود. داود منظور با بیان اینکه رشــد درآمد 
مالیاتی در سال آینده ۵۴ درصد خواهد بود، اظهار 
داشــت: مجموع افزایش درآمد مالیاتی در ســال 
آینده از ۴۵۴ هزار میلیارد تومانِ امسال، قرار است 
به 7۰۰ هزار میلیارد تومان برسد که ۵۴ درصد رشد 

خواهد داشت.
وی در مورد منبع افزایش درآمدهای مالیاتی گفت:  
اولا تعداد زیادی پرونده مالیاتی از دوره قبل داریم 
که قطعی نشــده و در هیأت های حــل اختلاف و 
هیأت های رســیدگی بدوی قرار دارد و بلاتکلیف 
مانده اند که رقم آن به ۲۱۳ همت می رسد که باید 
این پرونده ها سریعا تعیین تکلیف شود. رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی افزود: در سال جاری تاکنون 
۲۰۰ هزار میلیارد تومان درآمــد مالیاتی از محل 
رسیدگی به پرونده های سال های قبل قطعی شده 
اســت اما انباره این پرونده ها همچنان پر و پیمان 

است.
منظور با بیــان اینکه درآمد مالیاتی ســال آینده 
۲۴۰ هزار میلیارد تومان نســبت به ســال جاری 
افزایش خواهد داشت،  گفت: پرونده های هیأت های 
مالیاتی که از ســوی مؤدیان ابراز شده است حدود 
۲۰۰ هزار میلیارد تومان است که پیش بینی شده 
است ۴۰ درصد آن به میزان حدود ۸۰هزار میلیارد 

تومان وصول خواهد شــد؛ منبع دیگــر مالیات بر 
ارزش افزوده اســت کــه در حال حاضــر این نوع 
مالیات ۴۵ درصد از درآمدهای مالیاتی را تشکیل 
می دهد و چون ارزش افزوده تابعی از قیمت کالاها 
است با توجه به تورم بالای ۳۰ درصدی در نتیجه 
درآمدهای 9 درصد مالیات ارزش افزوده هم افزایش 

خواهد یافت.
وی درباره منبع ســوم تأمین درآمد مالیاتی بیان 
کرد:  بــا اجرای قانــون پایانه های فروشــگاهی و 
اشراف اطلاعاتی سازمان مالیاتی بر معاملات افراد 
پیش بینی می شــود درآمد جدیدی کسب کنیم 
به گونه ای که از اول آبان  ســال جاری تا کنون در 
قالب ســامانه مؤدیان ۱۱ میلیون صورت حساب 
مالیاتی صادر شده که رقم مالیات آن بالغ بر ۵۰۰ 
هزار میلیارد تومان است و همچنین میزان مالیات 
ارزش افزوده که در ســامانه های سازمان مالیاتی 
ثبت شــده ۳۳ هزار میلیارد تومان از سوی ۴۰۰ 
شرکت بورسی ثبت شده است. بنابراین رشد قابل 
ملاحظه ای در مالیات ارزش افزوده خواهیم داشت.

رئیس کل ســازمان امور مالیاتی تأکید کرد:  سال 

آینده قرار نیست به مؤدیان مالیاتی که به طور مرتب 
اظهارنامه می دهند و به قانــون تمکین می کنند 
فشــار جدیدی وارد شــود چون نه قرار است پایه 
مالیاتی اضافه شــود و نه نرخ مالیاتی افزایش یابد 
بلکه کوشــش مالیاتی همکاران ما اضافه می شود. 
منظور اضافه کرد: رشــد درآمد مالیاتی در ســال 
گذشته ۵۸ درصد امســال ۵۵ درصد و سال آینده 
۵۴ درصد خواهد بود و ســهم مالیات از بودجه در 
سال جاری به ۵۸ درصد رسیده است، این رقم در 
سال قبل ۴۸ درصد بود البته منظور سهم مالیات و 

عوارض گمرکی با یکدیگر است.
وی همچنیــن در مورد میزان افزایش دســتمزد 
کارمنــدان در لایحه بودجه و افزایــش مالیات بر 
حقوق گفت: هنوز لایحه بودجه در مجلس تبدیل به 
قانون نشده اما دولت پیشنهاد کرده افزایش حقوق 
کارمندان به طور متوســط ۲۰ درصد رشد کند و 
سرجمع مالیات حقوق و دستمزد با نرخ ۲7 درصد 
خواهد بود اما با رعایــت اجتناب از فرار مالیاتی در 
بخش حقوق و دســتمزد این نرخ پیش بینی شده 

است.

رئیس کل سازمان امور مالیاتی این را هم گفت:  با 
توجه به اینکه در سال های گذشته در قالب تبصره 
ماده ۱۰۰ مالیاتی برای اصناف یک رشد ۱۰ تا ۱۵ 
درصد به صورت توافقی حاصل می شد، در نتیجه 
میزان رشد مالیات اصناف کمتر از رشد مالیات بر 
حقوق و دستمزد شده بود به گونه ای که در برخی 
اصناف هــر واحد صنفی ســالانه 6 میلیون تومان 
مالیات مــی داد در حالی که یک نفــر حقوق بگیر 
سالانه ۸ میلیون تومان مالیات پرداخت می کرد اما 
از امسال روش توافقی برداشته شد و مالیات مقطوع 
ماده ۱۰۰ بر اساس واریز به پوزها در نظر گرفته شد.
منظور اظهار داشــت: ۳.۳ میلیون مؤدی مالیاتی 
در بخش مشــاغل مالیات قطعی خود را پذیرفتند 
که این مالیات از محل درآمد ناشــی از فروش به 
دست می آید و امسال در ارائه اظهارنامه تبصره ۱۰۰ 
رشدی معادل ۲۰۰ درصد اتفاق افتاده و پیش بینی 
می کنیم میزان مالیات هم به همین مقدار باشد که 
گامی در جهت ایجاد عدالت مالیاتی بین مشاغل و 

حقوق بگیران برقرار خواهد شد.
وی تأکید کرد:  در برخی از اصناف میانگین مالیات 
نسبت به گذشــته دو برابر ســال قبل و در برخی 
اصناف حتی سه برابر افزایش یافته است. رئیس کل 
سازمان امور مالیاتی همچنین در مورد مالیات بر 
عایدی سرمایه گفت: این نوع مالیات عملا مالیات بر 
سوداگری بر دارایی های ثابت به ویژه خودرو و ملک 
است و هدف آن تنظیم گری است که افرادی که از 
خرید و فروش مکرر ملک و خودرو ســودی کسب 

می کنند مالیات از آنها گرفته شود.
منظور در مورد اینکه آیا مالیات از سود سپرده بانکی 
هم وصول خواهد شد؟ گفت:  در حال حاضر طبق 
ماده ۱۰۵ قانون مالیات های مستقیم سود سپرده 
بانکی از مالیات معاف اســت و فعلا هیچ بحثی در 
مورد حذف این معافیت وجود ندارد چون ســود 
سپرده بانکی در شرایط تورمی معمولا کمتر از تورم 
اســت و اگر مالیاتی هم به آن اضافه شود پول ها از 
بانک خارج شده و برای شبکه بانکی مشکلاتی ایجاد 
می کند بنابراین در شــرایط تورمی مالیات از سود 

سپرده بانکی گرفته نمی شود.

سهم 58 درصدی مالیات از بودجه کشور 

ورود ارز به کشور معاف از مالیات شد
مالیات از سود سپرده بانکی گرفته نمی شود

افتتاح ۳۷۲ طــرح صنعتی با 
اشتغال بیش از ۱۱ هزار نفر

سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 
از افتتاح ۳7۲ طرح با اشتغال بیش از ۱۱ هزار 
نفر خبر داد. بر اساس اطلاعات منتشر شده از 
سوی ســازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتــی، در دهه فجر امســال ۳7۲ طرح با 
پیش بینی اشتغال ۱۱ هزار و ۵۰۰ نفر افتتاح 

خواهد شد.
ارزش ســرمایه گذاری این طرح ها نیز بیش 
از ۲۲ هــزار و ۸۰۰ میلیــارد تومان اســت.
همچنین بر اســاس این اطلاعات، بیشترین 
طرح در آذربایجان شــرقی افتتاح می شــود 
کــه ۱۵9 طرح را بــه خود اختصــاص داده 
اســت. در مورد ســایر اســتان ها به ترتیب 
در گلســتان، ســمنان و خوزســتان با ۲۲، 
 ۱۵ و ۱۲ طرح، بیشــترین طرح هــا افتتاح 

خواهد شد.
کمترین افتتاح طرح نیز در کهگیلویه و بویر 
احمد بوده که یک طرح را به خود اختصاص 
داده و در خراســان جنوبی و کرمانشــاه نیز 

طرحی افتتاح نمی شود.

نرخ بهره بین بانکی به ۲۱.۱۷ 
درصد رسید

نرخ بهره بین بانکی با افزایش محسوس نسبت 
به هفته گذشته ۲۱.۱7 درصد شد. نرخ بهره 
بین بانکی در هفته منتهی به چهارشنبه ۱۲ 
بهمن با افزایش محســوس نســبت به هفته 

گذشته ۲۱.۱7 درصد شد.
نرخ ســود بین بانکی در هفته منتهی به ۱۲ 
بهمن ماه با افزایش محسوس نسبت به هفته 
قبل، به ۲۱.۱7 درصد رسیده است. هفته قبل 
نرخ سود بین بانکی ۲۱.۰۵ درصد بود. از هفته 
منتهی به ۳۰ آذرماه، نرخ سود بین بانکی وارد 
کانال ۲۱ درصدی شــده و همچنان در این 

کانال در نوسان است.
افزایش نرخ ســود بین بانکــی در حالی طی 
هفته های گذشــته اتفاق افتاده که پیش تر 
بانک مرکزی و شورای پول و اعتبار بر ضرروت 

کنترل این نرخ تأکید کرده بودند.

پیش بینی افزایش 5۰۰ میلیون 
دلاری در مبادلات تجاری ایران 

و زیمبابوه
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از پیش بینی 
افزایش بیش از ۵۰۰ میلیون دلاری در سطح 
مبادلات تجاری میان ایران و زیمبابوه خبر داد. 
»ســیدصولت مرتضوی« در حاشیه نشست 
وزرای ایران و زیمبابــوه در جمع خبرنگاران 
اظهار داشــت: در تفاهمات پیش بینی شده 
که ســطح مبادلات تجاری میان دو کشور به 
بیش از ۵۰۰ میلیون دلار در ســال افزایش 
 داده شود که این مهم دســت یافتنی و قابل 

تحقق است.
وی با بیان این که در مذاکرات به نتایج خوب و 
مطلوبی رسیدیم و امیدواریم سطح همکاری ها 
افزایش پیدا کند، گفت: زیمبابوه تمایل دارد 
از تجربیات ایران در حوزه خودکفایی استفاده 
کند. مرتضوی خاطرنشــان کرد: به طور حتم 
باید تراز تجاری میان دو کشور مثبت شود و 
به این منظور برنامه های خوبی در حوزه انتقال 
تجربیات در بخش دارو، صادرات ماشین آلات 
کشاورزی و مواد پتروشیمی پیش بینی شده 

است.
وی گفت: اجــلاس همکاری های جمهوری 
اســلامی ایــران با جمهــوری زیمبابــوه از 
۱۲ بهمن مــاه همزمان با آغاز جشــن های 
چهل وچهارمین ســالگرد پیــروزی انقلاب 
اســلامی آغاز شــد و هیات های دو طرف به 
تفاهمات بسیار مطلوبی در حوزه های مختلف 
رســیدند. وزیر تعاون، کار و رفــاه اجتماعی 
افزود: در حوزه های کشاورزی، صنعت، انتقال 
تجربیات و دانش، آموزش های فنی وحرفه ای، 
کشت فراسرزمینی و افزایش سطح مبادلات 
تجاری تفاهم نامه های مناسبی را آماده کردند 
و امیدواریم فردا با حضور رؤسای دو هیات به 

امضاء برسد.
مرتضوی با بیان این که زیمبابوه مشــترکات 
فراوانی بــا ایران نظیر روحیــه انقلابی دارد، 
گفت: زیمبابوه کشــوری اســت کــه مورد 
تحریم های ظالمانه غرب و آمریکا قرار گرفته 
و اســتعدادهای نهفته ای در این کشور وجود 
دارد که ما برای کمک به زیمبابوه و همچنین 
توسعه روابط دوجانبه اقتصادی اعلام آمادگی 

کردیم.
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متاهل ها در پایتخت برای دریافت وام مســکن 
باید بیش از ۱۲۰ میلیون تومان پرداخت کنند. 
در آخرین وضعیت قیمت اوراق مســکن حاکی 
از این اســت که هر برگ اوراق تسهیلات بانک 
مسکن )تسه( در فروردین و اردیبهشت ۱۴۰۰، 
۱۲6 هزار تومان و در خرداد ماه امسال نیز ۱۲۵ 

هزار و ۴۰۰ تومان بوده است.
هربرگ اوراق تسهیلات بانک مسکن در تیر سال 
گذشته ۱۲۵ هزار و 7۰۰ تومان و در مرداد سال 
گذشــته ۱۲۵ هزار و ۴۰۰ تومان و در شهریور 
سال گذشــته نیز ۱۲۵ هزار و ۲۰۰ تومان بوده 
است و این اوراق در مهر سال گذشته ۱۲۵ هزار 
تومان و در آذرماه سال گذشته نیز ۱۲۵ هزار و 
۸۰۰ تومان بوده و این اوراق تسهیلات مسکن در 
دی و بهمن سال گذشته نیز با قیمت های ۱۲۵ 
هزار و ۵۰۰ و ۱۲۵ هــزار و ۳۰۰ تومان معامله 
می شود. این اوراق در ســال جاری ۱۲۵ هزار و 

7۰۰ تومان قیمت دارد.
مجردهــای پایتخت نشــین می توانند تا ۲۸۰ 
میلیون تومان تسهیلات دریافت کنند که شامل 
۲۰۰ میلیون تومان تســهیلات خرید مسکن و 
۸۰ میلیون تومان وام جعاله می شــود؛ لذا برای 
دریافت ۲۰۰ میلیون تومان وام باید ۴۰۰ برگه 
تسهیلات مسکن خریداری کنند که هزینه این 
تعداد اوراق با تسه ۱۲۵ هزار و 7۰۰ تومانی، ۵۰ 
میلیون و ۲۸۰ هزار تومان می شود. همچنین با 

در نظر گرفتن ۸۰ میلیون تومان وام جعاله که 
برای آن باید ۱6۰ ورق به مبلــغ ۲۰ میلیون و 
۱۱۲ هزار تومان خریداری کنند، مجموع هزینه 
 خرید اوراق به 7۰ میلیــون و ۳9۲ هزار تومان 

می رسد.
متأهل هــای پایتخــت نیز بر همین اســاس 
می توانند تا ســقف ۴۸۰ میلیون تومان شامل 
۲۰۰ میلیون تومان تســهیلات خرید مسکن 
برای هر نفــر و ۸۰ میلیون تومــان وام جعاله 
دریافت کنند؛ بنابراین زوجین باید ۸۰۰ برگه 
تســهیلات مســکن خریداری کنند که هزینه 
آن ۱۰۰ میلیــون و ۵6۰ هزار تومان می شــود 
که همراه با هزینــه ۲۰ میلیــون و ۱۱۲ هزار 
تومانــی وام جعالــه کــه بــرای آن باید ۱6۰ 
ورق تســهیلات مســکن خریداری کنند، در 
 مجموع باید ۱۲۰ میلیــون و 67۲ هزار تومان 

پرداخت کنند.
ســقف این تســهیلات برای مراکز اســتان و 
شــهرهای با جمعیت بیش از ۲۰۰ هــزار نفر 
برای مجردها به ۱6۰ و بــرای زوجین به ۳۲۰ 
میلیون تومان رسیده اســت. با توجه به اینکه 
مجردها بایــد ۳۲۰ و متاهل های ســاکن این 
شــهرها نیز باید 6۴۰ برگه تســهیلات مسکن 
خریداری کنند، مجردها باید ۴۰ میلیون و ۲۲۴ 
 و متاهل ها نیز باید ۸۰ میلیون و۴۴۸ هزار تومان 

پرداخت کنند.

عضو کمیســیون انرژی مجلــس گفت: تلفات 
گازهــای فلــر در کشــور چیــزی در حدود 
۱7 میلیــارد متر مکعب در ســال اســت که 
تقریبــا برابر با میــزان کل صادرات ســالیانه 
گاز اســت و عدم النفــع حــدود ۵ میلیــارد 
دلاری بــرای کشــور در پی دارد.بــه گزارش 
تســنیم، اگر تا به حال از کنار یک پالایشــگاه 
عبور کــرده باشــید احتمــالاً چشــم تان به 
مشــعل های بزرگی که اطراف پالایشــگاه در 
 حال ســوزاندن حجم زیــادی گاز هســتند، 

افتاده است.
علت اصلی ســوزاندن ایــن گازها بــه فرآیند 
اســتخراج نفت از اعماق زمیــن بازمی گردد، 
جایی که بــرای جلوگیری از انفجــار گازهای 
موجود در چاه  های نفتی، این گازها طی فرآیند 
جداســازی و خارج می شــود.  ایــن در حالی 
است که بســیاری از کشــورهای تولیدکننده 
نفــت برنامه مدونی برای جمــع آوری گازهای 
همــراه و تزریــق آن به شــبکه گازرســانی 
و نیروگاهی و پتروشــیمی دارند و به واســطه 
 آن توانســته اند درآمدهای مشــتمل از نفت را 

افزایش دهند.
بر همین اســاس مجلس نیز دو سه سالی است 
که بر روی سرمایه گذاری برای بازیابی و استفاده 
از این گازها تاکید می کند.مصطفی نخعی عضو 
کمیســیون انرژی مجلس با اشــاره به بررسی 
بودجه ســال ۱۴۰۲ در کمیســیون متبوعش 
گفت: دولت در بودجه سال آینده اشاره زیادی به 
مصارف و درآمدهای حوزه نفت و گاز  نداشته و 
همانند روال سابق صرفاً سهم شرکت ملی نفت، 

شرکت های تابعه وزارت نفت از محل صادرات 
نفت،  گاز و فرآورده های نفتی را مورد اشاره قرار 

داده است. 
وی افزود: بــه همین جهت ما در کمیســیون 
انرژی برای آنکه بودجه وزارت نفت شــفاف تر 
شــود پیشــنهاداتی را بــا محوریــت چنــد 
موضوع مطــرح کردیم کــه از جمله مهمترین 
این پیشــنهادات می تــوان به ذخیره ســازی 
گاز، تعیین تکلیــف تلفات گاز هــای فلر )گاز 
مشــعل( و تعیین عوارض برای پالایشگاه های 
تولیدکننــده ایــن گازها و همچنیــن اعطای 
مجوز به دولت برای اســتفاده از ظرفیت  بخش 
 خصوصی برای پیشرفت پروژه های حوزه نفت 

و گاز اشاره کرد. 
نخعی خاطرنشــان کرد: تلفــات گازهای فلر 
در کشــور چیزی در حدود ۱7 میلیــارد متر 
مکعب در سال اســت که تقریباً برابر با میزان 
صــادرات ســالیانه گاز اســت و عدم النفــع 
 حــدود ۵ میلیــارد دلاری بــرای کشــور 

در پی دارد. 
عضو کمیســیون انرژی مجلس بــا بیان اینکه 
پیشــنهاداتی که در کمیســیون مطرح شده، 
عموماً هیچگونه بــار مالی بــرای دولت ایجاد 
نمی کند، عنوان کرد: مجلس و کمیسیون انرژی 
بیشــتر به دنبال هدفمند کــردن فعالیت های 
وزارت نفت هســتند، البته تحقق برخی موارد 
مثل ذخیره ســازی گاز نیازمنــد منابع مالی 
اســت که مدیریت مصــرف انرژی در کشــور 
 می تواند هزینه مورد نیاز برای ذخیره ســازی 

را تامین کند.    مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فــروش اموال 
تملیکی گفت: ۲۵ هزار میلیارد تومان کالا در دولت 
سیزدهم تعیین تکلیف شــد که رشد چشمگیری 
نسبت به دوره های قبل داشت. »سید عبدالمجید 
اجتهادی« اظهار داشت: رشد بیش از ۵۰۰ درصدی 
فروش های سازمان اموال تملیکی در سال جاری 
و مقایســه با مدت مشابه ســال قبل و رشد بیش 
از 7۰۰ درصدی اعاده کالاها بــه صاحبان کالاها 
 امسال و در مقایسه با مدت مشــابه سال گذشته

 به ثبت رسید.
وی افزود: از ابتدای دولت سیزدهم تعیین تکلیف 
کالاهای اموال تملیکی سرعت گرفت.اجتهادی با 
اشاره به تاکید ویژه رییس جمهوری بر ساماندهی 
اموال، گفت: رییــس جمهوری در دومین ســفر 
استانی از انبارهای اموال تملیکی بوشهر بازدید و بر 
حقوق مردم نسبت به رسیدگی کالاها به وضعیت 

انبارها تاکید کرد.
مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فــروش اموال 

تملیکی ادامه داد: تعامل خوبی بین دو قوه مجریه و 
قضاییه در ساماندهی اموال تملیکی و تعیین تکلیف 
و جلوگیری از حقوق مردم انجام شد و نقش مثبت 
رییس قوه قضاییه در بازید از انبارها باعث شــد تا 
رسیدگی به پرونده های صدور رای سرعت بگیرد و 
شاهد رشد چند صد درصدی تعیین تکلیف، اعاده و 

استرداد کالاها باشیم.
وی عنوان کرد: با تاکید دولت ســیزدهم ساختار 
سازمان اموال تملیکی اصلاح شــد و ۴7 اداره کل 
در این سازمان ارتقا پیدا کرد.اجتهادی بیان داشت: 
دومین دســتور رییس جمهوری، موضوع اصلاح 
قانون تاســیس ایــن ســازمان بود که بــا لایحه 

دوفوریتی اجرایی شد.
وی با بیان اینکه در بحث ساماندهی و تعیین تکلیف 
کالاها اقدامات خوبی انجام شــده و در گذشته در 
بسیاری از استان ها انبارها امانی یا استیجاری بود، 
گفت: خرید انبارهای ملکی، تجهیز و قفسه بندی 

انبارها در حال انجام است.

شــاخص بــورس در جریــان معامــلات بــازار 
ســرمایه با افت ۱7هــزار واحدی روبرو شــد. در 
جریان دادوســتدهای امروز بازار ســرمایه بیش 
از 9 میلیــارد و 6۰۴ میلیــون ســهم و حق تقدم 
به ارزشــی بالغ بر ۵هزار و 776 میلیارد تومان در 
بیش از ۴۵۵هزار نوبت مورد دادوستد قرار گرفت 
و شــاخص بورس با افت ۱7 هــزار و ۵9 واحدی 
 در ارتفــاع یک میلیون و ۵۴۰ هــزار و ۱۸۳ واحد 

قرار گرفت.
بیشــترین اثر منفی بر دماســنج بازار سهام به نام 
نمادهای معاملاتی شــرکت های توسعه معادن و 
صنایع معدنی خاورمیانــه، پالایش نفت اصفهان و 
پالایش نفت بندرعباس شد و در مقابل شرکت های 
پتروشــیمی فناوران، گروه دارویی برکت و بانک 

 ســینا با رشــد خود مانع افت بیشــتر نماگر بازار 
سهام شدند.

بر اســاس این گــزارش، در بازارهــای فرابورس 
ایران هم با معامله ۸میلیــارد و ۲۴7 میلیون ورقه 
به ارزش ۱۱ هزار و ۵9۴ میلیــارد تومان در ۲۸۰ 
هزار نوبت، شــاخص فرابــورس )آیفکس( ۲۱۳ 
 واحد افت کــرد و در ارتفاع ۲۰هــزار و ۳7واحد

 قرار گرفت. 
در این بازار هــم امروز بیشــترین اثــر منفی بر 
شــاخص فرابورس به نام نمادهای بیمه پاسارگاد، 
پتروشــیمی تندگویــان و پلیمــر آریا ساســول 
بیشــترین اثر منفی بر این نماگر به نام شرکتهای 
 پتروشــیمی زاگرس، بیمه ســامان و پتروشیمی

 مارون شد.

خرید خانه با اوراق تسهیلات مسکن

اوراق تسه ۱۲۰ میلیون تومان شد
عضو کمیسیون انرژی مجلس مطرح کرد

ضرر ۵ میلیارد دلاری پالایشگاه ها به کشور 

تعیین تکلیف ۲۵ هزار میلیارد تومان کالاهای اموال تملیکی

شاخص بورس ۱۷ هزار واحد افت کرد

گروه اقتصاد ایران وجهان
News kasbokar@gmail.com



3 بازار

www.kASBOKARNEWS. ir1401روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2698| دو شنبه 17 بهمن ماه

صادرات محصولات بخش معدن و صنایع معدنی 
از ابتدای امســال تا پایان دی ماه به ۹ میلیارد و 
۹۶۳ میلیون دلار رسید.این آمار مشتمل بر ۳۹ 
میلیون و ۱۴۸ هزار تــن انواع محصولات بخش 
معدن و صنایع معدنی بوده اســت که رشد سه 

درصدی از این نظر نشان می دهد. 
بیشترین میزان صادرات در این مدت در زنجیره 
فولاد و محصــولات فولادی مرتبط با هشــت 
میلیون و ۶۸۵ هزار تن به ارزش چهار میلیارد و 
۶۴۳ میلیون دلار بوده اســت که ۴۶.۶ درصد از 

مجموع صادرات را تشکیل می دهد.
پس از آن، مس و محصولات پایین دستی با یک 
میلیارد و ۲۷۵ میلیون دلار، زنجیره آلومینیوم 
و محصولات با ۸۹۴ میلیون دلار، »سایر معدن 
و صنایع معدنی« با ۸۸۰ میلیون دلار و زنجیره 
روی بــا ۵۲۰ میلیــون دلار، در رتبه های دوم 
تا پنجم صادرات قرار دارند.بیشــترین رشــد 
صادرات در این مدت مربوط به زغال ســنگ و 
کک با یک هــزار و ۲۳۲ درصد بــه ارزش ۳۲۹ 

میلیون دلار بوده است. در ۱۰ ماهه امسال ۴۷۷ 
میلیون دلار گندله سنگ آهن، ۲۹۰ میلیون دلار 
محصولات زنجیره ســیمان، ۱۶۱ میلیون دلار 
انواع سنگ و محصولات مرتبط و ۱۵۰ میلیون 
 دلار آهن اسفنجی از کشــور به مقاصد مختلف

 صادر شد.
حوزه معدن و صنایع معدنی کشــور در دی ماه 
۱۴۰۱ موفق بــه صــادرات ۸۶۴ میلیون دلار 
کالاهای تولیدی خود شده که کاهش صادرات 
۳۰ درصدی نسبت به آذرماه و افت ۲۴درصدی 

سالیانه دارد.
برپایه این گــزارش، از ابتدای امســال تا پایان 
دی ماه شــرکت های بخــش معــدن و صنایع 
معدنی کشــور ســه میلیون و ۶۲۴ هــزار تن 
انواع محصــولات به ارزش ســه میلیارد و ۹۷۸ 
میلیــون دلار وارد کرده اند. بیشــترین میزان 
واردات در زنجیره فــولاد و محصولات فولادی 
 مرتبط با یک میلیــارد و ۲۴۹ میلیون دلار بوده

 است.

رئیس امور سلامت و رفاه اجتماعی سازمان برنامه 
و بودجه ضمن تشریح جزئیات بودجه سلامت در 
لایحه بودجه ۱۴۰۲، از رشد ۳۵ درصدی اعتبارات 
بودجه ســلامت و اختصاص ۶ هزار میلیارد تومان 
برای پوشــش بیمه درمانی دهک های کم درآمد 
فاقد پوشــش بیمه  درمان خبر داد.  رضا عوض پور 
با بیــان اینکه اعتبارات بودجه ســلامت در لایحه 
بودجه سال ۱۴۰۲ نسبت به سال ۱۴۰۱ بالغ بر ۳۵ 
درصد رشد داشته است، اظهار داشت: در این لایحه 
رشد اعتبارات هزینه ای دانشگاه های علوم پزشکی و 
تملک دارایی های سرمایه ای نسبت به سال ۱۴۰۱ 
به ترتیب بالغ بر ۵۰ درصد و ۵۳ درصد پیش بینی 

شده است.
عوض پور افزود: همچنین در این لایحه، رشد منابع 
یک درصد ارزش افزوده سهم سلامت ۱۵۲ درصد، 
اعتبارات سازمان بیمه سلامت ۸۰ درصد و درآمد 
اختصاصی دانشگاه ها ۷۶ درصد منظور شده است. 

وی مجموع بودجه امسال حوزه سلامت را ۳۱۸.۶۶۴ 
میلیارد تومان اعلام کرد که با رشد ۳۵ درصدی در 
لایحه بودجه ۱۴۰۲ بــه ۴۰۰.۳۹۶ میلیارد تومان 

رسیده است.
رئیس امور سلامت و رفاه اجتماعی سازمان برنامه 
و بودجه افزود: در بودجه ســلامت، مبلغ ۴۶ هزار 
میلیارد تومان از یارانه مابه التفاوت نرخ ارز مربوط به 
دو میلیارد دلار سهمیه ارز ترجیحی اختصاص یافته 
به وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی است 
که باید به بانک مرکزی اختصاص یابد. همچنین 
در اجرای طرح دارویار و آزادسازی قیمت داروهای 
تولید داخل کشور، در سه مرحله جمعاً مبلغ هفت 
هزار میلیارد تومان به ســازمان های بیمه گر پایه 

تخصیص یافته است.
رئیس امور سلامت و رفاه اجتماعی سازمان برنامه و 
بودجه کشور  به شیوه پرداخت مطالبات پرستاران در 
بودجه پرداخت و گفت: در سال جاری مبلغ ۴ هزار و 

۸۰۰ میلیارد تومان در قالب جدول )۷( قانون بودجه 
ذیل اعتبارات وزارت بهداشــت و درمان به منظور 
اجرای قانون تعرفه گذاری پرستاری و تعدیل کارانه 
پرستاری پیش بینی شده و تاکنون ۲۵۰۰ میلیارد 
تومان از اعتبار یاد شده به ســازمان های بیمه گر 
تخصیص یافته است تا براساس عملکرد واحدهای 
درمانی طرف قرارداد پرداخت کنند. مابقی اعتبار 
نیز پس از ارائه عملکرد سازمان های بیمه گر، تا پایان 

سال تخصیص خواهد یافت.
وی افزود: در لایحه سال ۱۴۰۲ طی مفاد بند )ی( 
تبصره )۱۷(، شورای عالی بیمه سلامت مکلف شده 
است نســبت به تعیین تعرفه خدمات سلامت بر 
اساس مفاد بند )الف( ماده )۹( قانون احکام دائمی 
برنامه های توسعه بر اساس ســرانه بیمه خدمات 
درمانی اقدام کند و سازمان های بیمه گر نیز مکلف 
هستند همانند سایر تعرفه های خدمات تشخیصی و 
درمانی ابلاغی نسبت به پرداخت صورتحساب های 

ارســالی مراکز درمانی و بیمارستان ها اقدام کنند. 
عوض پور اعتبار پیش بینی شده برای اجرای قانون 
تعرفه گذاری خدمات پرستاری در لایحه ۱۴۰۲ را 

معادل چهار هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان اعلام کرد.
رئیس امور سلامت و رفاه اجتماعی سازمان برنامه و 
بودجه کشور بیان کرد: با توجه به لزوم حفاظت مالی 
از بیماران خاص و صعب العلاج، از سال ۱۴۰۱ علاوه 
بر اعتبارات موجود در سازمان های بیمه گر و وزارت 
بهداشــت و درمان، صندوق بیماری های خاص و 
صعب العلاج با اعتباری معادل پنج هزار میلیارد تومان 
در قانون بودجه پادار )صاحب ردیف مستقل( شد که 
این اعتبار با رشد ۴۰ درصدی به هفت هزار میلیارد 
تومان در لایحه  بودجه ســال ۱۴۰۲ افزایش یافته 
است. عوض پور افزود: همچنین مبلغ ۶ هزار میلیارد 
تومان نیز برای پوشش بیمه درمانی دهک های کم 
درآمد جامعه که فاقد پوشش بیمه  درمان بوده اند، 

منظور شده است.

نماینده کارگران در شورای عالی کار درباره برگزاری 
جلسه کمیته مزد گفت: مقرر شــد از جلسات بعدی 
کمیته دســتمزد داده های لازم برای عدد و رقم سبد 
معیشت از سوی نمایندگان دولتی ارائه شود. محمدرضا 
تاجیک؛ نماینده کارگران در شورای عالی کار با اشاره 
به برگزاری اولین جلســه کمیته مزد ۱۴۰۲ در روز 
چهارشــنبه ۱۲ بهمن ماه ۱۴۰۱ با حضور شــرکای 
اجتماعی گفت: خواســته کارگران مانند ســال های 
قبل توجه به دو موضوع اصلی یعنی نرخ تورم و سبد 
معیشت است. وی گفت: دستمزد باید با توجه به نرخ 

تورم و به  گونه ای تعیین شود که کارگران بتوانند از پس 
هزینه های حداقلی زندگی خانوار بربیایند، بنابراین 
برای ما سبد معیشت و محاسبۀ آن، اولویت اصلی است.
نماینده کارگران در شورای عالی کار در ارتباط با ادعای 
تورم زا بودن دستمزد که از هفته های قبل توسط برخی 
نمایندگان و مقامات دولت مطرح شده است نیز گفت: 

دســتمزد کارگران هیچ وقت تورم زا نیست. تورم را 
نمی ســازد بلکه دنباله روی تورم است؛ دستمزد هیچ 
زمان پیشتاز تورم نبوده و نخواهد بود؛ بنابراین معادله 
را به عکس متوجه شــده اند. وی درباره اینکه عده ای 
می گویند نرخ ها قرار است به شهریور ۱۴۰۰ برگردد 
گفت: ما بارها اعلام کرده ایم اگر موفق شدند و قیمت ها 

و تمام قیمت ها را به شــهریور ۱۴۰۰ بازگردانند. ما 
به دنبال افزایش دستمزد نیستیم. تاجیک بیان کرد: 
مقرر شد نمایندگان دولتی داده های لازم برای محاسبه 
سبد معیشت را در جلســه بعدی ارائه دهند. با توجه 
به اینکه زمان زیادی تا پایان ســال نداریم و با توجه 
به اینکه چارچوب محاســبه سبد معیشت مشخص 
اســت. داده های لازم را بیاورند تا در جلســه بررسی 
کنیم و بتوانیم در کوتاه ترین زمان عدد سبد معیشت 
 را به دست آوریم تا بتوانیم وارد جلسات شورای عالی

 کار شویم. 

دستورالعمل تنظیم بازار خودرو سواری، پیشنهاد 
کارگروه تخصصی خودرو در جلسه شماره ۵۴۳ 
شــورای رقابت مورد بحث و بررسی قرار گرفت و 
به اتفاق آراء مصوب شد. دستورالعمل تنظیم بازار 
خودروی سواری، پیشــنهاد کارگروه تخصصی 
خودرو در جلسه شماره ۵۴۳ شورای رقابت مورد 
بحث و بررســی قرار گرفته و به اتفاق آراء مصوب 

شد.
متعاقب انقضای مصوبه شــصت و سومین جلسه 
شــورای عالی هماهنگی اقتصادی سران سه قوا 
مورخ ۱۴۰۰.۷.۲۸، پس از جلسات مکرر با حضور 
همه ذینفعان بازار خــودرو از جمله نمایندگان 
وزارت صمت، ســازمان بــورس و اوراق بهادار، 
خودروسازان، انجمن های مربوطه، بانک مرکزی 
و غیره، دســتورالعمل خودرو بــا در نظر گرفتن 
جمیع جوانب به رأی گذاشته و با اتفاق آراء اعضا 

به تصویب رسید.

براساس این گزارش در متن دستورالعمل تنظیم 
بازار خــودرو آمده اســت: با توجه بــه وضعیت 
انحصاری بازار خودروی ســواری در کشــور بر 
اساس بالا بودن شــاخص های متمرکز، تقاضای 
انباشته در بازار،  ممنوعیت یا محدودیت واردات 
طی ســال های اخیر، پایین بودن قدرت انتخاب 
مصرف کننــدگان، برخی احــکام همچون ماده 
۱۲ قانون حمایت از خانــواده و جوانی جمعیت 
مصوب ۱۴۰۰.۷.۲۴ ، بنــد )۳( تبصره ۷ قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشــور و تبصره قانون 
اصلاح ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو 
مصوب ۱۴۰۱.۹.۹ که وضعیــت انحصاری این 
بازار را شدیدتر ساخته اند، ضمن دریافت نظرات 
مشورتی و پیشنهادات در کارگروه خودرو، شورای 
رقابت به اســتناد بند ۵ مــاده ۵۸ قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل ۴۴ قانون اساسی و با توجه 
به مفاد ماده ۲ و ماده ۷ قانون ساماندهی صنعت 

خودرو در جلسه شماره ۵۴۳ مورخ ۱۴۰۱.۱۱.۱۱ 
دســتورالعمل تنظیم بازار خودروی سواری را به 

شرح ذیل تصویب کرد.
در ماده ۲ این دستورالعمل آمده است بازار همه 
خودروهای سواری شــامل خودروهای تولیدی، 
مونتاژ و وارداتی، انحصاری تشخیص و از این پس 
مشمول این دستوالعمل هســتند. همچنین در 
ماده ۳ این دســتورالعمل با عنوان دستورالعمل 
قیمت گذاری آمده اســت: بنــای تنظیم قیمت 
خودرو، بر اســاس ضوابط قیمت گذاری مصوبات 
هیأت تعیین و تثبیت قیمت ها اســت که توسط 
سازمان حمایت محاسبه می شود. نتایج محاسبات 
در کارگروه خودرو ارائه و به تصویب شورای رقابت 
می گردد و توسط عرضه کننده خودرو لازم الاجرا 

است 
تبصره: قیمت محاســباتی در ایــن بند، قیمت 
عرضه کننــده خودرو و بدون لحــاظ هزینه های 

مصرف کننده ) مانند مالیات بر ارزش افزوده، بیمه 
شخص ثالث، عوارض شماره گذاری و هزینه های 

پست و فراجا و ...( است.
با هدف نهادینه ســازی فضای رقابتــی برای هر 
خودرو، بر اســاس قیمت حداقــل ۳ خودروی 
خارجی همرده از نظر کلاس، کیفیت و استاندارد، 
قیمتی به عنوان قیمت پایه رقابتی اســتخراج و 
اعلام می شود. شورای رقابت رأسا از طریق وزارت 
صمت نســبت به اســتفاده از ظرفیت نهادهای 
حرفه ای داخلی بر حسب مورد، مراجع خارجی 
معتبر جهت تعیین ملاک های مقایســه استفاده 
خواهد کرد که در جلســه کارگــروه خودرو در 
دوره هــای ۶ ماهــه یــا یکســاله جمع بندی و 
مبنای عمــل خواهند بود.تبصــره: عرضه کننده 
خودرو می تواند خودروهــای همرده محصولات 
 خــودرو در بازار جهانــی را به کارگــروه خودرو 

پیشنهاد کند.

پازوکی گفت: بــرای اینکــه تولیدکننده لوازم 
خانگی بتواند بــه حیات خود ادامــه دهد باید 
راه صــادرات لــوازم خانگــی ایرانی بــه نقاط 
مختلف جهان هموار شــود. اکبر پازوکی رئیس 
اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی با اشــاره 
به اینکــه از زمان اعمال تحریم هــا و عدم ورود 
لوازم خانگی با برنده کره ای به کشــور شــاهد 
شــدت گرفتن قاچاق در حوزه لــوازم خانگی 
هستیم، گفت: لوازم خانگی سبک را می توان به 
 راحتی از طریق یک قایق و از راه دریا به کشــور

 قاچاق کرد.
وی افــزود: افزایش نــرخ دلار موجــب گرانی 
انواع لوازم خانگی خارجی و داخلی در کشــور 
می شــود و تا زمانی که شــاهد تثبیت نرخ ارز 
در بــازار نباشــیم به نوعــی رکــود تورمی را 
 در بــازار لوازم خانگــی ایران تجربــه خواهیم 

کرد.
پازوکی تصریح کرد: تولید لوازم خانگی در ایران 
تنها برای مصرف داخل کشــور نیســت، بلکه 
تولیدکنندگان ایرانی به فکر صادرات محصولات 
خود به خارج از مرز ها هم هستند، ولی متاسفانه 
در این مسیر مشکلات فراوانی دارند که باید این 
معضلات توســط نهاد های دولتی و ایجاد تغییر 
در بعضی از قوانین حاکم مربــوط به صادرات و 
واردات برطرف شود. رئیس اتحادیه فروشندگان 
لوازم خانگی افزود: عدم وجــود رقابت در بازار 
لوازم خانگی کشــور از دیگر مواردی اســت که 
باید هر چــه زودتر برطرف شــود، زیرا تعلل در 
صادرات انواع لوازم خانگی ســبب خواهد شد تا 

 شــاهد ورود لوازم خانگی اروپایی به کشور های 
همسایه باشیم.

وی تاکیدکــرد: برای اینکــه تولیدکننده لوازم 
خانگی در ایران بتواند به حیات خود ادامه دهد 
باید راه صــادرات لوازم خانگــی ایرانی به نقاط 
مختلف جهان هموار شود که تحقق این موضوع 
تنها با حمایت حاکمیت و دولت میســر خواهد 
بود. پازوکی در پاسخ به برخی از انتقادات مبنی 
بر اینکه کیفیت لوازم خانگی ســاخته شده در 
ایران بسیار پایین اســت، گفت: باید در پاسخ به 
مسئولانی که نسبت به کیفیت انواع لوازم خانگی 
ایرانی انتقاد دارنــد گفت که اگر تولیدکنندگان 
محصولات لوازم خانگی ایرانی با کیفیت پایین 
تولید کالا می کنند، چرا به آن هــا مجوز تولید 

داده شده است؟
رئیــس اتحادیه فروشــندگان لــوازم خانگی 
اضافه کــرد: گردش مالــی بــرای تولیدکننده 
اهمیت بالایی دارد و این در حالی اســت که اگر 
تولیدکننده بخواهد قیمت کالای خود را افزایش 
دهد با کاهش چشمگیر مشتری مواجه خواهد 

شد. 
پازوکی گفــت: نباید از بیان ایــن واقعیت مهم 
غافل شــویم که تکنولوژی ســاخت انواع لوازم 
خانگی در کشور های اروپایی و یا حتی آمریکایی 
بالاتر از ایران اســت، ولی تولیدکنندگان ایران 
هم همچنــان با تلاش به مســیر خــود ادامه 
می دهند تا بتوانند بــا تولیدکنندگان خارجی 
 در میــدان نابرابــر که همــان تحریم اســت، 

رقابت کنند.

عضو هیئــت مدیره انجمن صنفــی کارفرمایی 
سی ان جی کشــور گفت: قطع گاز جایگاه های 
ســی ان جی کشــور در یک ماه اخیــر موجب 
تحمیل بیش از ۱۰۰ میلیارد تومان خســارت 
به جایگاه های ســی ان جی از محل عدم انتفاع 
از فروش و همچنین خســارات فنــی بر قطع 
 و وصل مکــرر گاز به تجهیــزات گاز جایگاه ها، 

شده است.
حمیدرضا ســهرابی با اشــاره به اینکه با توجه 
به نظام حــق العملی جایگاه های ســی ان جی، 
همواره بخشــی از نرخ فروش به مشتری  حق 
العمل جایگاه بوده کــه محل تامین هزینه های 
ثابت و متغیر و سود خالص جایگاه است، اظهار 
کرد: بنابراین شرط اقتصادی بودن جایگاه داری 
به مانند تمامــی واحدهای صنعتــی دائم کار، 
فعالیت مستمر و بدون توقف آن است و قطع گاز 
مکرر جایگاه های ســی ان جی اولاً تامین هزینه 
های ثابت و متغیر آنهــا را دچار اختلال می کند 
ثانیاً عــدم انتفاع جایگاه ها را موجب می شــود 
و ثالثاً ســبب بروز برخی ایرادات و خســارات 
به تاسیســات و تجهیزات جایگاه هــا به دلیل 
 راه اندازی های مجدد پــس از توقف های مکرر 

جایگاه ها می شود.
وی بــا تاکید بــر اینکــه همچنین قطــع گاز 
جایگاه های ســی ان جی تــوام با بروز شــایعه 
عدم تــوان شــرکت ملــی گاز در تامیــن گاز 
جایگاه های ســی ان جی، وجهــه نامطلوبی در 
امنیــت ســرمایه گذاری بخــش خصوصی در 
صنعت ســی ان جی به جای گذارده و استمرار 
آن موجــب فرار ســرمایه بخــش خصوصی از 
این صنعت می شود، گفت: خســارات ناشی از 
موارد عنوان شــده در بخــش اول حدود ۱۰۰ 
میلیارد تومان برآورد می شــود که انتظار داریم 
دولت در جبران این خســارت مســاعدت لازم 
را به جایگاه های ســی ان جی معمول داشــته 
و در بخش دوم کــه مربوط به عــدم اطمینان 
بخش خصوصی و فــرار ســرمایه خصوصی از 
صنعت سی ان جی اســت، حجم خسارت بسیار 

 بیشــتر و خصوصاً در درازمدت، قابل احتساب 
و جبران نیست.

در ادامه این نشســت، محسن جوهری - رئیس 
هیئــت مدیــره انجمــن صنفــی کارفرمایی 
ســی ان جی کشــور - با بیان اینکه بنا به اذعان 
مســئولین شــرکت ملی پخش فرآورده های 
نفتی، قطع گاز جایگاه های ســی ان جی موجب 
افزایش قابــل توجه مصرف بنزیــن و متعاقب 
آن ۷ میلیــون دلار ضــرر روزانــه بــه اقتصاد 
 کشــور از محل این افزایش مصــرف بنزین در 
خودروها، شــده است، افزود: رســیدن و حتی 
عبور مصرف بنزین از ســقف تولید آن در داخل 
کشــور، چند صباحی اســت که موضوع بحث 
فعالان حوزه انرژی کشــور و دغدغه مسئولین 
بلندپایه دولت و وزارت نفت اســت و به عقیده 
فعالین حوزه ســی ان جی، عدم توجه دولت ها 
به توســعه پایدار صنعت ســی ان جی در بخش 
عرضه و تقاضا در ســال های گذشــته، یکی از 
 مهمتریــن دلایــل وضعیت کنونــی و مصرف 

بی رویه بنزین است.
رئیس هیئت مدیره انجمــن صنفی کارفرمایی 
ســی ان جی کشــور گفت: این افزایش مصرف 
بنزین در شرایط فعلی موجب آلودگی مضاعف 
هوا خصوصــاً در کلانشــهرها شــده آنهم در 
شــرایطی که بنا بر سیاســت های کلان اولیه، 
صنعت ملی ســی ان جی در یکــی از مهمترین 
رســالت های خود مســئولیت تامیــن هوای 
پاک را نیز بر عهده داشــته که متاســفانه این 
 رســالت نیز ظاهراً به فراموشی ســپرده شده 

است.
وی ادامه داد: با عنایت به ســهم تنها ۲ درصدی 
صنعت ســی ان جی از کل مصرف گاز کشــور، 
اختصاص تنها یک درصد دیگــر به این صنعت 
از محــل صرفــه جویــی در مصــارف دیگر یا 
افزایش تولید، برابر با روزانــه ۱۲ میلیون دلار 
درآمد برای کشــور از محل صرفه جویی بنزین 
 یــا صــادرات آن و کاهش چشــمگیر آلودگی 

هوا است.

احیــای  موضــوع 
بافت هــای فرســوده و 
ناکارآمــد شــهری یکی 
از مهمتریــن چالش های 
مدیریــت  ادوار  تمــام 
شهری کلانشهرها بوده اســت و مسئولان دولت و 
شهرداری ها در دوره های مختلف، وعده های زیادی 
برای رفع این معضل ارائه داده اند، اما تا کنون این 
وعده ها کمتر به نتیجه ای ملموس منجر شده است. 
این مســاله ای است که حتی مســئولان مدیریت 
شــهری نیز به آن اذعان دارند و به طور مثال، کاوه 
حاجی علی اکبری، مدیرعامل ســازمان ســابق 
نوسازی شهرداری تهران در دی ماه سال ۹۸ یعنی 
حدود ده سال بعد از تصویب قانون حمایت از احیا، 
بهسازی و نوســازی بافت های فرسوده اعلام کرده 
بود که دستگاه های مســئول اجرای این قانون در 
یک دهه گذشته تنها حدود ۴۰ درصد در عمل به 

تکالیف قانونی خود موفق بوده اند.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه ۲ میلیون و 
۷۰۰ هزار واحد ناپایدار در بافت های فرسوده شهری 

شناسایی شده است، گفت: نوسازی و به سازی این 
بافت ها از توان دولت و شهرداری به تنهایی خارج 
اســت. به گزارش وزارت راه و شهرسازی، »محمد 
آئینی« در نشست هم اندیشی با گروه های جهادی 
با بیان اینکه مناطق حاشیه نشین از همه ظرفیت ها، 
معافیت ها و تخفیفات مناطق محــروم برخوردار 
هستند، اظهار داشت: بر اساس سند ملی ساماندهی 
و توانمندسازی ســکونتگاه های غیررسمی، باید 
سرانه استاندارد مسکن در محلات هدف بازآفرینی 
شهری به متوسط اســتاندارد مسکن همان شهر 

برسد.
مدیرعامــل شــرکت بازآفرینی شــهری افزود: 
مقاوم سازی و نوسازی مســکن در محلات هدف 
بازآفرینی شــهری به عنوان نیاز اولیه باید مطرح 
باشد، یعنی ایمن سازی و نوسازی سقف های لرزان 
مناطق بافت های ناکارآمد شــهری باید در اولویت 

سیاست های نوسازی برنامه ریزی شود.
آئینی با اشــاره بــه اینکه بالاترین آمار نوســازی 
مســکن در بافت های فرســوده را در دولت دهم 
شــاهد بودیم،گفت: دراین دوره زمانی ۳۵۳ هزار 
واحد مسکن در بافت های فرسوده نوسازی شد که 
۲۵۵ هزار واحد مسکن آن مورد حمایت مستقیم 

دولت قرار داشــت، اما در هشت ســال بعدی در 
مجموع حمایت از نوســازی ۸۰ هزار واحد مسکن 

را شاهد بودیم.
وی با بیــان اینکه فضای کار جهــادی در محلات 
هدف بازآفرینی شهری باید به سمت حفظ جان ها و 
نوسازی مسکن ریل گذاری شود، عنوان داشت: پنج 
هزار و ۴۰۰ محلــه و ۱۰۰ هزار کوچه دربافت های 
ناکارآمد شهری درسطح کشور شناسایی شده است 
که باید با اســتفاده از فناوری های نوین و اقدامات 
ابتکاری جهادی سرعت نوسازی در حوزه بازآفرینی 

شهری را افزایش دهیم.
دبیر ســتاد ملی بازآفرینی شــهری پایدار، وجود 
دهک های پایین و محروم جامعه در محلات هدف 
بازآفرینی شــهری و توجیه پذیر نبودن اقتصادی 
تولید مسکن برای ســازندگان و توسعه گران را دو 
مشکل اساسی در مسیر نوسازی بافت های فرسوده 
برشمرد و گفت: ساکنان در بافت های فرسوده باید 
به این فضا و اعتماد برســند که چشــم سومی در 
راستای حفظ منافعشان در محله حضور دارد و به 
آنان در روند نوسازی بناهای فرسوده خود مراقبت، 

همراهی و کمک می کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: این امر نیازمند 

وجود گروه های جهادی متخصص )حلقه میانی( 
آموزش های دیده است که با حضور در محلات هدف 
بازآفرینی با مردم ســاکن مذاکره کرده و آنان را با 
حقوق قانونی خودشان آشنا و قراردادهای متناسب 
با منافع شان با سازندگان و توسعه گران منعقد و به 

چگونگی اجرای پروژه های نوسازی نظارت کنند.
آئینی، نهضت نوســازی بافت های فرسوده شهری 
با کمک گروه های جهــادی متخصص را به مفهوم 
یک خیزش عمومی برای نوسازی واحدها و محلات 
فرسوده شهری دانست و گفت: رهبر معظم انقلاب 
می فرمایند »ما باید کارهــای اولویت دار و فوری را 
مورد اهتمام ویژه قرار دهیم که از جمله آنها نوسازی 
بافت های فرســوده اســت«، رهبر معظم انقلاب 
اســلامی راهکار عملیاتی در خصوص بازآفرینی 
شهری برای ما ترسیم کرده اند که بر اساس آن عمل 
کنیم. بر این اســاس دولت باید در زمینه نوسازی 
بافت های فرسوده سیاســت گذاری توام با ابتکار 
عمل، جرات و شــجاعت برای تشویق سازندگان و 

سرمایه گذاری غیر دولتی داشته باشد.
وی بیان داشــت: معظم له علاوه بر این، به عنوان 
راهکار، موضوع را این گونه تبیین کرده اند که »دولت 
یک ابتکاری بکند در همین مناطق ]فرسوده[، این 
کســانی را که ولو خود دولت نمی خواهد مباشرت 
بکند و شاید مصلحت هم نیســت، اما این کسانی 
را که سرمایه گذاری می کنند، اینها را تشویق کند 
با صور مختلف بیایند این خانه ها را تبدیل کنند به 
خانه های چهار طبقه، پنج طبقه، هم مســتحکم 
باشد، امکانات داشته باشــد، هم دسترسی داشته 
باشــد، با توجه به نیازهای واقعــی زندگی مردم و 

متناسب با فرهنگ و روحیات مردم«.
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه هم اکنون 
شــهرداری ها برای صدور پروانه ساختمانی مکلف 
هستند تا ۵۰ درصد تخفیف دهند که تا ۱۰۰ درصد 
تخفیف نیز قابل اعمال است، گفت: قانونگذار این 
حق را برای سازندگان و مالکان در محلات فرسوده 
قائل شده که از حداقل ۵۰ درصد در عوارض پروانه 

و تراکم ساخت بهره ببرند.
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مسیر نوسازی بافت های فرسوده هموار می شود 

شناسایی ۲.۷ میلیون واحد ناپایدار در بافت  فرسوده 
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شورای رقابت: بازار همه خودروها انحصاری  است
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سبد معیشت باید ملاک تعیین دستمزد کارگران باشد
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وزیر ارتباطات: برای دسترسی به شبکه ارتباطی قائل به هیچ تبعیضی نیستیم
اتصال روستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه ارتباطی

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات تاکید 
کرد: برای دسترسی به شــبکه ارتباطی 
قائل به هیچ تبعیضی نیســتیم. آرزوی ما 
این است که تک تک مردم کشور بتوانند 
به شــبکه ارتباطی با کیفیت دسترســی 
داشته باشند. به گزارش وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور، گفت: 
رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار با شرکتهای دانش بنیان، نقطه کانونی که 
برای دولت تعیین کردند شتاب بخشی به رشــد اقتصادی کشور بود و فرمودند 
همه مشکلات کشور از جمله موضوع معیشــت مردم با رشد اقتصادی مبتنی بر 
تولید قابل حل است. در سیاست های کلی برنامه هفتم توسعه نیز حداقل رشد ۸ 

درصدی مشخص شده است که باید به آن دست پیدا کنیم.
وی با بیان اینکه رهبر انقلاب بر دو نکته اصلی برای تحقق رشد اقتصادی تاکید 
فرمودند که یکی افزایش سرمایه گذاری و دیگری ارتقا بهره وری بود، گفت: اعتقاد 
داریم در هر دو حوزه، بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات و اکوسیستم فناوری، 
نوآوری و ارتباطات کشــور می تواند نقش آفرین باشد. سرمایه گذاری در بخش 
فناوری اطلاعات هم ارزش افزوده زیادی دارد و هم می تواند اشتغال آفرین باشد.

زارع پور ادامه داد: اما در بخش دوم یعنی بهره وری نیز حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات حتماً می تواند کمک کند که ما بتوانیم بحث بهره وری در کشور را چه در 
صنایع و تولیدات و چه در زندگی شخصی به ویژه مصرف بهینه انرژی، ارتقا دهیم. 
اگر پیش از این نیز زیر ســاخت های لازم برای استفاده ابزارهای هوشمند فراهم 

می شد، می توانستیم مصرف انرژی را مدیریت کنیم.
وی افزود: بنابراین حوزه ارتباطــات و فناوری اطلاعات می تواند نقش کلیدی در 
افزایش بهره وری داشته باشد چرا که ابزار فناوری اطلاعات با مباحثی همچون 
کلان داده، هوش مصنوعی و اینترنت اشیا و غیره می تواند هم سرعت، هم دقت و 
هم کیفیت در تصمیم گیری ها و مدیریت را ارتقا دهد و مسیر دستیابی به اهداف را 
کوتاه تر کند. در حوزه هوشمندسازی نیز فناوری اطلاعات در قالب اینترنت اشیا به 
علاوه ملزومات دیگر آن می تواند در همه بخش های کشور از کشاورزی و دامداری 

گرفته تا صنعت، اثربخش باشد و بهره وری این بخشها را ارتقا دهد.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه فناوری اطلاعات ابزارهایی دارد که ما متخصصان این 
حوزه آنها را می شناســیم و این ابزارها می تواند در ساختار کشور تحول اساسی 
ایجاد کند، گفت: بنابراین یک رسالت بزرگی بر دوش ما گذاشته شده تا بخش های 
دیگر کشــور را که با این فناوری ها آشــنا کنیم و برای اینکه این اتفاق رخ دهد 
کارگروه »اقتصاد دیجیتال« را در این دولت راه اندازی کردیم که هدف اصلی آن 

توسعه فناوری های نوین در بخش های گوناگون کشور است.
زارع پور افزود: در این کارگروه ویژه در حــال حاضر در حال تدوین احکام برنامه 
هفتم توسعه هستیم که این اصل را در کشور جا بیندازم که یکی از حوزه هایی که 
می تواند مسیر پیشرفت و توسعه کشــور را هموار کند و به آن شتاب دهد، حتماً 
حوزه فناوری اطلاعات است. وی با بیان اینکه تحقق این اهداف نیازمند زیرساخت 
ارتباطی پرســرعت و با کیفیت اســت گفت: از این جهت هم نقش اپراتورهای 
ارتباطی خیلی پررنگ اســت تا با توسعه زیرســاخت های ارتباطی و راه اندازی 

فناوری های جدید مردم عزیز از این مزایا بهره مند شوند.
وزیر ارتباطات با اشاره به پروژه توسعه شــبکه فیبرنوری منازل و کسب و کارها 
گفت: در حال حاضر نزدیک به ۲ و نیم میلیون پوشش بر بستر شبکه فیبر نوری 
ایجاد شده است و تا پایان سال به ۳ میلیون پوشش می رسیم. البته پیش بینی این 
بود که پوشش بیشتری داشته باشیم اما مقدمات کمی زمان برد و اکنون با ورود 
بازیگران جدید روند کار شتاب گرفته اســت و امیدواریم که تا پایان سال ۱۴۰۲ 

بخش عمده ای از این پروژه را به سرانجام برسد.
وی افزود: ورود ایرانسل به این پروژه یک اتفاق مبارک بود هم برای خود شرکت 
که به سبد خدماتش، خدمت جدیدی اضافه شــد و هم برای مردم و حتی سایر 
شرکت های ارائه دهنده خدمات ارتباطات ثابت که با ایرانسل همکار شده اند تا 
بتوانند پروژه را با سرعت به پیش ببرند و امیدواریم به زودی شاهد ارتباطات ثابت 
مبتنی بر فیبر نوری در سراسر کشور باشیم و ایرانسل هم بتواند ۵ میلیون پوششی 

را که متعهد شده است را سال آینده بخش عمده آن راه به سرانجام برساند.
وزیر ارتباطات با بیان اینکه در این پروژه دو خیــر و برکت وجود دارد، گفت: هم 
ارتباطات مبتنی بر فیبر برای مردم فراهم می شــود و هم آماده می شــویم برای 
توسعه نسل پنجم شبکه ارتباطی؛ چرا که توسعه نسل پنجم شبکه ارتباطی همراه 
بدون فیبر نوری معنا ندارد. بنابر این با این کار عملًا هم شبکه دسترسی برای ارائه 
خدمات شبکه ارتباطی نسل های بالاتر آماده می شود و هم ارتباطات ثابت مبتنی 
برفیبر توسعه پیدا می کند و هم مشکلات شبکه انتقال شهرها کاهش پیدا می کند.

زارع پور در ادامه با اشاره به توسعه ارتباطات روستایی نیز گفت: هدف گذاری ما 
این است که تا شهریور ۱۴۰۲ همه روستاهای بالای ۲۰ خانوار به شبکه ارتباطی 
پرسرعت و با کیفیت دسترسی پیدا کنند و برای دسترسی به شبکه ارتباطی قائل 
به هیچ تبعیضی هم نیســتیم. آرزوی ما این است که تک تک مردم کشور اعم از 
شهری و روستایی بتوانند به شبکه ارتباطی با کیفیت و پرسرعت دسترسی پیدا 

کنند و از فناوری های نوین بهره مند شوند.

تشــخیص عیوب خطوط انتقال برق بــا نرم افزار بومی 
دانش بنیان ها

برای تشخیص عیوب خطوط انتقال تاکنون از پهپادها استفاده می شد، اما با توجه 
به این که پهپادها به دلیل وجود میدان های مغناطیســی دچار سقوط می شوند، 
اخیرا محققــان یکی از شــرکت های دانش بنیان، نرم افزاری کاربــردی را برای 

شناسایی عیوب خطوط انتقال تهیه کرده اند.
زهرا السادات عطاری، نماینده یک شرکت دانش بنیان سطح یک در گفت وگو با 
ایسنا، تولید نرم افزارهای حوزه انرژی را از زمینه های تحقیقاتی این شرکت نام برد 
و اظهار کرد: در این راستا نرم افزاری را پیاده سازی کردیم که قادر است بیش از ۸۰ 

نوع عیوب خطوط انتقال برق را تشخیص دهد.
وی روش شناســایی عیوب در خطوط انتقال برق در این نرم افزار را با استفاده از 
الگوریتم های هوش مصنوعی دانست و یادآور شد: این نرم افزار بعد از عیب یابی، 
گزارش عیوب  موجود در نیروگاه های برق را به صورت کامل در اختیار اپراتورها 
قرار خواهد داد. عطاری تاکید کرد: تا پیش از ایــن، عیوب خطوط انتقال برق با 
بازدید صعودی توسط پهپادهای صنعتی به صورت تک به تک در دکل های برق 

انجام می شد که این روش هزینه بر و زمان بر است.
این محقق با بیان این که روش شناسایی در پهپادها از طریق GPS انجام می شود 
که این روش ایراداتی به همراه دارد، ادامــه داد: علاوه بر آن از آنجایی که میدان 
مغناطیسی در اطراف دکل ها وجود دارد، استفاده از پهپادهای صنعتی در اطراف 

دکل ها موجب سقوط آنها و یا ایجاد اختلال در سیستم GPS آنها می شود.
وی اضافه کرد: اما با نرم افزاری که در این شرکت پیاده سازی شده است، می توان 
بر اساس پردازش تصویر و حذف اختلالات احتمالی، عیوب خطوط انتقال برق را 
گزارش گیری کرد. عطاری یادآور شد: این نرم افزار در زمان کوتاهی دکل های برق 
را پایش و نقطه خطا را نیز با دقت مشخص می کند. محقق این طرح با تاکید بر این 
که این طرح در آزمایشگاه دانشگاه شهید باهنر به نتیجه رسیده است، گفت: در 

حال حاضر شرکت های برق منطقه و شرکت توانیر از این نرم افزار بهره می برند.

اخبار

یک کارشــناس ارشد حوزه 
بازرگانی می گوید: استفاده از 
فناوری اطلاعات به طور کلی 
دسترسی به داده و اطلاعات 
را آسانتر می کند و با افزایش 
شفافیت اطلاعاتی و دقت در پردازش و فرآوری داده ها، 
کاهش فساد سیســتماتیک منجر می شود. همچنین 
استفاده از چنین فناوری هایی مانند نرم افزهای مدیریتی 
و به طور خاص نرم افزارهای ERP باعث افزایش دقت 
و قــدرت تحلیل داده می شــود که این مهــم خود در 
تدوین اســتراتژی های کلان سازمانی و مدیریت بهینه  

کسب وکار نقش کلیدی دارد.
نازنین شیخ صراف افزود: اســتفاده از فناوری اطلاعات 
علاوه بر اینکــه می توانــد ســرعت و انگیــزه ایجاد 
کســب وکارها را افزایش دهــد، با ایجاد ســهولت در 
دسترسی به بازارهای جدید شــرایط را برای صادرات 
خدمات فنی و مهندســی و یا حتی صادرات کالا فراهم 
کند. این کارشناس ارشــد حوزه بازرگانی تصریح کرد: 
وجود فناوری اطلاعات با افزایش ســهولت در نظارت و 
بازخوردگیری کسب وکار در نهایت افزایش بهره وری در 
مواد اولیه و نیروی انسانی را به دنبال دارد و باعث رشد 

اقتصادی از محل افزایش بهره وری می شود.
در همین رابطه بررســی لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ در 
حوزه فناوری اطلاعات و ارتباطات )فاوا( نشان می دهد، 
درآمدهای حوزه فاوا نسبت به قانون بودجه سال ۱۴۰۱ 
نزدیک به ۲۲ درصد افزایش می یابد.  لایحه بودجه سال 
۱۴۰۲ کل کشــور ماده واحده و منابع بودجه در بخش 
فناوری اطلاعات و ارتباطات توسط دفتر مطالعات انرژی، 
صنعت و معدن )گروه فناوری اطلاعــات و ارتباطات( 
مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی بررسی شده 
است. بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ در حوزه فناوری 
اطلاعات و ارتباطات )فاوا( نشــان می دهد، درآمدهای 

حوزه فاوا نســبت به قانون بودجه سال ۱۴۰۱ نزدیک 
به ۲۲ درصد افزایش می یابد. ســهم وزارت ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات از این درآمدها حــدوداً ۷۳ درصد 

خواهد بود.
با توجه به ردیف های درآمدی لایحه بودجه، حدود ۹۳ 
درصد از درآمدهای وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات 
توسط سازمان تنظیم مقررات رادیویی کسب می شود. 
ارائه خدمات دستگاه های اجرایی در پنجره ملی خدمات 
دولت هوشمند برای دومین ســال پیاپی از مهمترین 

احکام فاوا در لایحه بودجه محسوب می شود.
اعتبارات قابل توجهی نیز برای توســعه شــبکه ملی 
اطلاعات پیش بینی شده و در بند »م« تبصره ۷ لایحه 
مقرر شده یک صندوق جدید نیز تحت عنوان »صندوق 
توسعه شــبکه ملیّ اطلاعات« ایجاد شود. این صندوق 
با هدف شتاب بخشی به توسعه شــبکه ملیّ اطلاعات، 
ارتقا و نوسازی زیرســاخت های ارتباطی و توسعه فیبر 
نوری منازل و کســب وکارها پیشنهاد شده است. سایر 
موضوعات مانند امنیت سایبری، سلامت الکترونیکی 
و نظایر آن نیز در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ مورد توجه 
بوده است. در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ درآمد حاصل از 
فعالیت های مرتبط با همه بخش های فناوری اطلاعات و 
ارتباطات، قریب ۲۳۰ هزار میلیارد ریال پیش بینی شده 
که رشدی حدود ۲۲ درصد نسبت به قانون بودجه سال 

۱۴۰۱ دارد. 
طبق ردیف هــای درآمدی لایحه بودجه ســال ۱۴۰۲ 
دستگاه های زیادی از فعالیت مرتبط با فناوری اطلاعات 
و ارتباطات )فاوا( خود درآمد کسب خواهند کرد. وزارت 
ارتباطات و فناوری اطلاعات و دســتگاه های تابعه آن 
با درآمدی بیش از ۱۷۱ هزار میلیارد ریال، ســهم ۷۴ 
درصدی از درآمدهای فاوای لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ 
دارند. سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با اجرای طرح 
کاداســتر، صدور الکترونیکی انواع گواهی ها و پاســخ 
الکترونیک به استعلامات بیش از ۳۲ هزار میلیارد ریال 
درآمد مرتبط با ارتباطات و فنــاوری اطلاعات خواهد 

داشت.

درآمد بیش از ۱۷۱ هزار میلیارد ریالی وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ از طریق 
دستگاه های تابعه آن حاصل خواهد شد که ۹۲ درصد 
آن از طریق سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی 
خواهد بود. درآمد ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی در سال ۱۴۰۲ بیش از ۱۵۷ هزار میلیارد ریال 

پیش بینی شده است.
همانطور که در نمودار ۳ نشــان داده شده سود سهام 
ابرازی )۵۰ درصد سود ویژه( شرکت سهامی ارتباطات 
زیرساخت حدود ۵ درصد از درآمدهای وزارت ارتباطات 
و فناوری اطلاعات است و میزان آن حدود ۹ هزار و ۱۳۶ 
میلیارد ریال خواهد بود. درآمد حدود ۱۵۸ هزار میلیارد 
ریالی ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی در 
لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ از محل ۵ ردیف اصلی بودجه 

حاصل خواهد شد.
ردیف درآمدی با عنوان »درآمد حاصل از مالکیت دولت 
در بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات، حق امتیاز شبکه 
و جریمه عدم انجام تعهدات« با مبلغ بیش از ۱۴۷ هزار 
میلیارد ریال ســهم ۹۳ درصدی از درآمدهای سازمان 
تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی خواهد داشت. سهم 

ردیف های مختلــف از درآمدهای ســازمان مذکور در 
نمودار ۴ نشان داده شده است.

 احکام حوزه فاوا در لایحه بودجه ۱۴۰۲ از حیث کاربرد، 
متنوع هســتند. بعضی از احکام به ایجاد ســامانه های 
جدید حوزه دولت الکترونیک در دســتگاه های اجرایی 
کشــور می پردازند، بعضی از آنها به تکمیل سامانه های 
موجود کشــور می پردازند.ارائه خدمات دســتگاه های 
اجرایی در پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند برای 
دومین ســال پیاپی از مهمترین احکام فــاوا در لایحه 

بودجه محسوب می شود.
اعتبارات قابل توجهی نیز برای توســعه شــبکه ملی 
اطلاعات پیش بینی شده و در بند »م« تبصره ۷ لایحه 
مقرر شده یک صندوق جدید نیز تحت عنوان »صندوق 
توسعه شــبکه ملیّ اطلاعات« ایجاد شود. این صندوق 
با هدف شتاب بخشی به توسعه شــبکه ملّی اطلاعات، 
ارتقا و نوسازی زیرســاختهای ارتباطی و توسعه فیبر 
نوری منازل و کســب وکارها پیشنهاد شده است. سایر 
موضوعات مانند امنیت سایبری، سلامت الکترونیکی 
 و نظایر آن نیز در لایحه بودجه سال ۱۴۰۲ مورد توجه 

بوده است. 

درآمدهای حوزه فاوا نزدیک به ۲۲ درصد افزایش می یابد

رشد اقتصادی از محل درآمدهای فناورانه 

وابستگی اقتصاد به فناوری اطلاعات 
محمدرضا اصنافی، کارشناس فناوری 

اکثر کشور های دنیا در مسیر توسعه فناوری اطلاعات حرکت کرده اند. ضرورت افزایش درآمدهای فناورانه حاکمیت را باید برای توسعه سازوکارهای فناوری اطلاعات آماده کند. دولت ها باید همواره آمادگی این را داشته باشند تا تمامی 
بسترهای توسعه فناوری را تقویت کنند. امروزه کمتر حوزه ای در کشور را می توان یافت که ارتباطی با حوزه فناوری اطلاعات و فضای مجازی نداشته باشد. 

از حوزه حمل ونقل گرفته تا انرژی و حتی دیپلماسی عمومی در حوزه امور خارجه همگی امروز با تحولات فناوری اطلاعات همراه است. فناوری اطلاعات به تمامی حوزه ها بخصوص حوزه های اقتصادی نفوذ کرده و رشد اقتصادی تحت 
تاثیر افزایش درآمدهای فناورانه قرار گرفته است. بنابراین ضرورت توسعه بخش های فناورانه در تمامی حوزه های اقتصادی دیده می شود. اولویت باید توسعه فناوری اطلاعات باشد. 

از طرفی دیگر وضعیت پرشتاب و پیچیده اقتصادی کشور ایجاب می کند فناوری اطلاعات به صورت لحظه ای بتواند بر داده های اقتصادی کشور مسلط شود. همچنین نتیجه سیاست ها و تصمیمات اقتصادی اجراشده بر داده های اقتصادی 
باید به صورت آنلاین قابل مشاهده باشد. برای افزایش درآمدهای فناوری یکپارچه سازی سیستم های بانکداری بانک ها و تجمیع اطلاعات تراکنش بانک ها و همچنین دسته بندی مقاصد تراکنش های بانکی، امکان رصد آنلاین تحولات 

بازارهای مختلف و عملکرد لحظه ای بانک ها باید فراهم می شود. 
در شرایط امروز دنیا، در حوزه تکنولوژی درآمدزایی از سرگرمی ارایه خدمات الکترونیک پیشرفت چشمگیری داشته است. چراکه حوزه تکنولوژی و حوزه سرگرمی با هم ترکیب شده اند و بزرگ ترین شرکت های دنیا ترکیبی از حوزه 
سرگرمی و تکنولوژی هستند. فیس بوک، یوتیوب و… بزرگ ترین شرکت های حوزه تکنولوژی و سرگرمی هستند که در کنار تسلا و شرکت های نفتی جزو ۵ تا ۱۰ شرکت بزرگی هستند که ترکیبی از تکنولوژی و سرگرمی را دربرمی گیرند 
و دارای درآمد بسیار بالایی هستند. می توان به صراحت گفت اولویت های اقتصادی کشور و بالطبع اولویت های کشور بیش از هر حوزه ای، به خصوص ازلحاظ اولویت زمانی، در حوزه فناوری اطلاعات، داده های کلان، سامانه های اطلاعاتی 

و هوش مصنوعی است. باید به این حوزه ها توجه بیشتری شود. 

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

تست موفق اتصال آزمایشی دو پیام رسان  داخلی، انجام 
شده و با طی شدن مراحل عملیاتی آن، این اتفاق طی 
یک الی دو هفته آینده محقق خواهد شد. وزیر ارتباطات 
و فنــاوری اطلاعات درباره اقداماتی که برای توســعه 
زیرساخت پیام رسان های داخلی انجام شده با اشاره به 
تلاشهای انجام شده در وزارت ارتباطات جهت فراهم 
کردن زیرساخت های لازم برای توسعه پیام رسان های 
داخلی  درراستای ارایه خدمات باکیفیت و پرسرعت و 
امن به مردم اعلام کرده که این سکوها روزانه پذیرای 
میلیون ها نفر هســتند و خدماتی که در پیام رسان ها 
وجود دارد را ارایه می کنند و قرار است بر اساس نقشه 
راهی که برای آنها مشخص شده قابلیت های جدید به 

مردم ارایه کنند. عیسی زارع پور این خبر را اعلام کرده 
که در زمینه اتصال پیام رسان ها به یکدیگر، دوازدهم 
بهمن  ماه، تست موفق ارتباطات پیام رسان ها انجام شده 
و جلساتی با مدیران پیام رسان ها دارد که ان شاالله با طی 
شدن آن به صورت عملیاتی طی یک الی دو هفته آینده 

این اتفاق )اتصال پیام رسان ها( محقق شود.
خبر اتصــال همه پیام رســان های ایرانی بــا یکدیگر 
)اینترکانکشــن( از مدتها قبل از سوی مسوولان این 
حوزه اعلام می شد و اکنون خبر اجرای آزمایشی موفق 
طرح برقراری ارتبــاط داخلی میان پیام رســان های 
بومی، موســوم به MXP ، بین دو پیام رسان  که بعضا 
گفته می شود ایتا و بله هستند، اطلاع رسانی شده است. 

اتصال داخلی میان پیام رســان ها )اینترکانکشــن( یا 
MXP به معنای ایجاد امکان ارســال پیام از مبدا یک 
پیام رسان ایرانی به سایر سکوهای مشابه بومی است. 
درباره چگونگی عملکرد این ســرویس گفته شده که 
این کار با دو روش کلی برای پیاده سازی ارتباط داخلی 
میان پیام رسان ها یا mxp وجود دارد. روش خودکار که 
در این شیوه سرور mxp به طور خودکار مطلوب ترین 

مقصد برای ارسال پیام را انتخاب می کند.
اما در روش دستی هم فرستنده پیام ابتدا از سکوهایی 
که گیرنده پیامش در آن ها عضویت دارد، آگاه خواهد 
شد، سپس مسیر ارســال پیام را به مبل خود انتخاب 
خواهد کرد و گفت وگو در پیام رسان انتخابی فرستنده 

انجام خواهد شــد. هنوز جزییات بیشــتر درباره این 
موضوع و اینکه دقیقا کدام پیام رســان ها به هم وصل 
شدند، از سوی مســوولان مربوطه اطلاع رسانی نشده 
و قرار است در آینده نزدیک این موضوع اعلام عمومی 
شــود. وزیر ارتباطات پیش از این با اعتقــاد به اینکه 
تعدد پیام رســان های داخلی هم فرصت اســت و هم 
تهدید و تهدیدش این است که همه مردم نمی توانند 
در همه آنها حضور داشــته که بتوانند با همه ارتباط 
داشــته باشــند، گفته بود که برای حل این مشــکل 
کار ویــژه ای در حال انجام اســت که در تلاشــیم تا 
 همه پیام رســان ها تا دهه فجر یا نهایت تا پایان سال 

به هم متصل شوند.

اپل برای نخســتین بار در ســه ســال و نیم گذشته، 
کاهش درآمد و ســود ســه ماهه را در پی اختلالات 
زنجیره تامین آیفون در چیــن و عرضه تعداد کمتری 
گوشــی به بازار در فصل تعطیلات، منتشــر کرد. این 
عملکرد ضعیف تــر از حد مطلوب، وابســتگی اپل به 
چین برای تولید را نمایان کــرد و و پس از آن روی داد 
که شیوع کووید در کارخانه شرکت فاکسکان در شهر 
ژنگژو که بزرگترین پایگاه تولید این گوشــی در چین 
 اســت، تولید جدیدترین مدلهای آیفون را با اختلال 

روبرو کرد.
تیم کوک، مدیرعامل اپل اعلام کــرد: با وجود اینکه 
انتظار می رود فروش آیفون شــتاب پیدا کند، درآمد 
این شرکت در ســه ماهه نخست سال میلادی جاری، 
ضعیف تر از مدت مشابه سال گذشته خواهد شد که به 
معنای آن است که فروش محصولات دیگر اپل ممکن 
اســت به دلیل تقاضای ضعیف تر، دچار کاهش شود. 
مجموع درآمدهای اپل در سه ماهه چهارم سال ۲۰۲۲، 
به ۱۱۷.۲ میلیارد دلار رسید که ۵.۵ درصد در مقایسه 
با مدت مشابه ســال ۲۰۲۱ کاهش داشت و پایینتر از 
۱۲۱.۱ میلیارد دلار پیش بینی شده توسط تحلیلگران 
بود. سود خالص این شرکت به ۳۰ میلیارد دلار رسید 
که ۱۳.۴ درصد کمتر از مدت مشــابه ســال ۲۰۲۱ و 
همچنین پایینتر از پیش بینی تحلیلگران بود. درآمد 

اپل به ازای هر سهم، ۱.۸۸ دلار بود.
تحلیلگران وال اســتریت علاوه بر مشــکلات زنجیره 

تامین، کاهش فروش آیفون در ســال میلادی جاری 
را پیش بینی کرده اند زیرا پس از دوسال فروش قوی 
که مدلهای آیفون ۱۲ و ۱۳ داشــتند، مدلهای آیفون 
۱۴ پس از عرضه به بازار در اواخر سال گذشته، فروش 

آهسته تری پیدا کردند.
اپل اعلام کرد درآمد فروش آیفــون، به ۶۵.۸ میلیارد 
دلار رسید که هشت درصد نسبت به مدت مشابه سال 
پیش کاهش داشت و نخستین کاهش از سال ۲۰۲۰ 
بود. تنها درآمد دو بخش رشد کرد. یکی بخش خدمات 
اپل که شامل کسب و کار محتوا مانند اپل تی وی پلاس 
و کسب و کار نرم افزار مانند اپ استور است که با شش 
درصد افزایش، به ۲۰.۸ میلیارد دلار رسید. فروش آی 
پد با ۳۰ درصد افزایش، به ۹.۴ میلیارد دلار رسید که 
بهتر از پیش بینی تحلیلگــران از درآمد ۷.۸ میلیارد 
دلاری فروش این دستگاه بود. فروش رایانه های مک 
اپل که در دوران دورکاری کووید رونق پیدا کرده بود، 
بر مبنای سالانه ۲۹ درصد کاهش یافت و به ۷.۷ میلیارد 
دلار رســید. درآمد بخش لوازم جانبی و دستگاههای 
پوشیدنی که شامل ســاعت اپل و ایرپاد است، هشت 

درصد کاهش داشت و به ۱۳.۵ میلیارد دلار رسید.
کوک اظهار کرد: در مجموع مــا انتظار داریم عملکرد 
درآمد سه ماهه مارس، مشابه سه ماهه دسامبر باشد و 

در ادامه افزود: فروش رایانه های مک و آی پد احتمالا 
کاهش دو رقمی خواهد داشت که تا حدودی به دلیل 

فضای اقتصادی پرچالش است.
ارزش ســهام اپل پس از معاملات رسمی بیش از سه 
درصد ســقوط کرد. کاهش درآمد اپل مشابه وضعیت 
شــرکتهای آمازون و آلفابت است که به ضعیف شدن 
وضعیت بازارهای اصلی خود در ســه ماهه گذشــته 
اشــاره کردند. در نظر گرفتن گزارشهای مالی این سه 
شرکت، سرمایه گذاران را محتاط می کند. رشد درآمد 
در شــرکت خدمات وب آمازون کــه بزرگترین واحد 
درآمدزایی گروه تجاری آمازون است آهسته شد زیرا 
مشــتریان بزرگ به دنبال راه هایی برای صرفه جویی 
پول در زمینه هزینــه های ابری خــود بودند. در این 
بین، درآمد آلفابت به دلیل کاهش درآمد تبلیغات که 
تا حدودی به دلیل قوی شدن ارزش دلار آمریکا بود، 
برای دومین بار در تاریخ این شــرکت پایین تر از حد 

انتظارات بود.
مدیرعامل اپل اعلام کرد چالــش های زنجیره تامین 
چین، بر عرضه آیفون به بازار تاثیر گذاشت و ما اکنون در 
نقطه ای هستیم که تولید مطابق با چیزی است که نیاز 
داریم باشد و این مشکل را پشت سر گذاشتیم. اما تیم 
کوک ارزیابی تیره تری از فروش رایانه های مک داشت 

و هشدار داد که اگر چه این شرکت در موقعیت خوبی 
در بازار رایانه شخصی قرار دارد اما در کوتاه مدت، اوضاع 

اندکی دشوار خواهد بود.
با وجود درآمد و دورنمای کم فروغ،  اپل تعدیل نیرو یا 
برنامه کاهش هزینه را اعلام نکرده و تنها شرکت فناوری 
بزرگی است که از اخراج گسترده نیرو خودداری کرده 
اســت. شــرکت های فناوری بزرگ دیگر در مواجهه 
با کنــدی اقتصادی و به منظور کاهــش هزینه ها، در 
هفته های اخیر اخراج هــزاران نفر از کارمندان خود را 
اعلام کرده اند. اما اپل برای نخســتین بار در سه سال 
گذشــته، هیچ راهنمایی از وضعیت آتی این شرکت 

ارائه نکرد.
لوکا مائســتری، مدیر ارشــد مالی اپل در مصاحبه با 
فایننشیال تایمز اظهار کرد که شمار دستگاههای این 
شرکت که در دست استفاده هستند، از مرز ۲ میلیارد 
دستگاه گذشــته که بالاتر از ۱.۸ میلیارد دستگاه در 
سال گذشته بوده و این دو برابر دستگاه های فعال است 
که ما هفت سال گذشته داشتیم. مائستری گفت: اگر 
مشکلات زنجیره تامین در چین نبود، فروش آیفون در 
سه ماهه گذشته افزایش پیدا می کرد. بر اساس گزارش 
فایننشیال تایمز، اپل سه ماه پیش پیش هشدار داده 
بود که دلار قوی ممکن اســت تا ۱۰ درصد از درآمد 
این شرکت معادل حدود ۱۲ میلیارد دلار را کم کند اما  
کاهش درآمد این شرکت تحت تاثیر صعود دلار، هشت 

درصد بوده است.

اتصال آزمایشی دو پیام رسان داخلی

فناوری و 
اطلاعات

فروش آیفون کم شد

درآمد و سود اپل کاهش یافت
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کار و
کارآفرینی 

مديرعامل ســازمان رفاه، خدمات و مشــاركت هاي 
اجتماعي شهرداري تهران گفت: ۵۰ درصد متكديان 

جمع آوري شده تهران، ثروتمند هستند. 
به گزارش مهر، فرزاد هوشيار مديرعامل سازمان رفاه، 
خدمات و مشاركت هاي اجتماعي شهرداري تهران در 
نشست خبري خود كه ظهر ديروز برگزار شد، با اشاره به برخي از فعاليت هاي 
اين ســازمان گفت: وظيفه اصلي ما در حوزه پيشگيري مبني بر گسترش رفاه 
عمومي و مبارزه با فقر است. در اين زمينه بيش از ۱۵ هزار پلاك فقير )پلاك 
آبي( در تهران شناســايي شده كه نيازمند نان شب هســتند. وي افزود: البته 
در تهران بيش از ۲۰۰ هزار پلاك فقير داريم اما اين ۱۵ هزار پلاك به معناي 
واقعي محتاج نان شب هستند كه بايد با كمك مردم، نسبت به برون رفت از اين 
مساله اقدام شود و اين نخستين ماموريت سازمان رفاه است. هوشيار با اشاره 
به ديگر اولويت هاي سازمان رفاه ادامه داد: مبارزه، كنترل و كاهش آسيب هاي 
اجتماعي در شهر تهران، توانمندسازي و كارآفريني براي اقشار آسيب پذير و 
در معرض آسيب و ساماندهي سازمان هاي مردم نهاد و خيريه براي فعاليت در 

نيازمندي هاي بالا، از ديگر ماموريت هاي مهم ماست. 

۱۲مددسرايگرمدرتهرانتاپايانسالفعالميشود
مديرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشــاركت هاي اجتماعي شهرداري تهران 
با اشــاره به اقدامات صورت گرفته در حوزه كارتن خواب ها و معتادان متجاهر 
،گفت: ما در اين حوزه اقدامات فوريتي ديديم و تعداد مددسرا ها را از ۲ عدد به 

۱۸ عدد مددسراي پايدار در چند ماه اخير گسترش داديم. 
در اين مددسراها يك وعده غذاي گرم، حمام و لباس در اختيار كارتن خواب ها 

قرار مي گيرد و ۱۲ عدد مددسراي اضطراري تا پايان سال فعال مي شوند. 
وي افزود: در ۶ ماهه اول ســال، ۳ هزار نفر و در ۶ ماهه دوم ســال گذشته، ۶ 
هزار نفر از خدمات فوريتي ما در مددسراها استفاده كرده اند. هوشيار با اشاره 
به گشــت هاي فوريت هاي اجتماعي، گفت: در حال حاضر ۳۰ گشت فوريت 
اجتماعي، معتادان را به گرمخانه ها مي برند كه اين كار باعث كاهش مرگ و مير 

معتادان بر اثر سرما خواهد شد. 

۱۲۷پلاككودكانبازماندهازتحصيلدرمحلههرنديشناسايي
شدهاست

هوشيار تاكيد كرد: متاسفانه در محله هرندي، ۱۲۷پلاك كودكان بازمانده از 
تحصيل داريم كه به همين دليل مدرسه صبح رويش را در اين محله تاسيس 

كرديم و اقدامات براي سوادداركردن آنها ادامه دارد. 
مديرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشاركت هاي اجتماعي شهرداري تهران در 

ادامه اين نشست خبري، به بحث متكديان در تهران پرداخت و گفت: معضل 
متكديان بيشتر فرهنگي است تا امنيتي و پليسي. 

وي با ارائه آماري درباره متكديان جمع آوري شده، گفت: ۵۰ درصد متكديان، 
ثروتمند بودند. ۳۵ درصد گروه ها خانوادگــي و تنها ۱۵ درصد آنها نيازمندان 
واقعي بودند كه از اين ميان بيشترشــان ســالمند هستند. هوشــيار با اشاره 
به جمعيت ۳۵ درصدي متكديــان كه به صورت خانوادگــي و غيرقانوني در 
كلوني هاي تكدي حضور دارند، گفت: اينها بيشــتر افرادي با عنوان غربتي و 
اتباع بيگانه هستند كه تمركز آنها در سه محله هرندي، جنوب بازار تهران و لب 
خط )شوش( است. مديرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشاركت هاي اجتماعي 

شــهرداري تهران با بيان اين مطلب كه روزانه ۲۰ گــدا در تهران جمع آوري 
مي شــود، گفت: براي اين گداها با حضور قاضي حكم صادر مي شود و گدايي 

جرم به حساب مي آيد. 

دادنپولبهسائل،صدقهجاريهنيست
وي ادامه داد: ما طرحي با عنوان شــهر بدون گدا طراحي كرديم و نخســتين 
رويكرد آن اين اســت كه مردم به متكديان سر چهارراه ها پول ندهند. در واقع 
در سند فرهنگي بايد به مردم آموزش داده شود كه پول دادن به سائل، صدقه 

جاريه نيست. 

هوشيار با اشاره به پلاك هاي فقير و اقدامات سازمان رفاه براي برون رفت آنها از 
مسائل شان گفت: مجمع خيرين در سراهاي محله شكل گرفته است و حاميان 

در ۴ بخش مالي، فرهنگي، معنوي و شغلي، مشغول فعاليت هستند. 
مديرعامل سازمان رفاه، خدمات و مشاركت هاي اجتماعي شهرداري تهران با 
اشاره به ايجاد كمپيني با اين عنوان كه »اينجا جاي خواب نيست«، گفت: ما 
نمي توانيم تهران را به شهر بدون كارتن خواب بدل كنيم اما مي توانيم انضباط 
شهري ايجاد كنيم كه تكليف كارتن خواب ها مشخص شــود. وي با بيان اين 
مطلب كه ۶۰ درصد معتادان كارتن خواب شهرستاني هستند، گفت: بيشترين 
معتادان مربوط به روستاها و شهرهايي با كمتر از ۱۰۰ هزار نفر جمعيت است. 

يك مقام مسئول در شهرداري تهران: 

۵۰ درصد متكدیان ثروتمند هستند

چند سالی از رونق  اســتارتاپ ها در 
ايران می گذرد. اســتارتاپ ها شركت 
هايی نوپايی هستند كه بخشی از آنها 
مبتنی بر فناوری اســت و در كار خود 
از وب، موبايــل، اينترنت و تكنولوژی 
های جديد اســتفاده می كنند تا رشــد بالايی داشته باشند و 
به تعداد كاربران بالايی برســند. از آنجايی كــه همه كارها در 
 شروع خود با ريســك هايی مواجه اند، استارتاپ ها هم بسيار 
ريسك پذير هستند و لازم است با شناخت دقيقی از ويژگی های 
استارتاپ های موفق در اين زمينه اقدام كرد. در همين رابطه امير 
محسنی، به عنوان  كارآفرين و توليدكننده به تعريف استارتاپ 

ها و ويژگی های تكاملی آنها می پردازد.
امير محسني، عضو اتاق بازرگانی، صنايع و معادن تهران در مورد 
ويژگی های استارتاپ ها  به » كسب و كار«می  گويد: استارتاپ 
يك شركت تازه تاسيس است كه در مراحل ابتدايي توسعه قرار 
دارد. استارتاپ ها معمولا كوچك هستند و در ابتدا توسط يك يا 
چند نفر پايه گذار تامين مالي مي شوند و فعاليت مي كنند. اين 
شركت ها محصول يا خدمتي را ارائه مي كنند كه در حال حاضر 
در بازار عرضه نشده اســت يا اينكه به شيوه اي مطلوب عرضه 
نمي شود. استارتاپ ها به دليل اينكه چيزي را ارائه مي كنند كه 
يك خلا خاص در بازار را رفع مي كند، به سرعت رشد مي كنند. 
استارتاپ ها معمولا مستلزم نوآوري، ارائه ايده هاي نو يا چيزي 
هســتند كه به طور گسترده در دسترس باشــد. طبق تعريف 
ديكشنري تجارت، اســتارتاپ به مرحله اوليه حيات عمر يك 
شركت گفته مي شــود كه طي آن كارآفرين از مرحله ايده به 
سمت جذب سرمايه، طراحي ساختار پايه كسب وكار و شروع 

عمليات تجارت حركت مي كند. 
اين عضو خانه اقتصاد ايران در مورد هزينه استارتاپ ها توضيح 
می دهد: هزينه استارتاپ ها در مراحل اوليه بر درآمدشان غلبه 
دارد زيرا آنها روي توســعه، آزمايش و بازاريابي ايده جديد خود 
كار مي كنند. به دليل درآمد محدود و هزينه هاي بالا، اغلب اين 
شركت ها بدون سرمايه گذاري از خارج شركت قادر به ادامه حيات 
نيستند. استارتاپ ها معمولا با دريافت وام از بانك ها يا موسسات 
مالي يا از راه كمك هاي موسسات غيرانتفاعي و دولت ها تاسيس 
مي شوند. همچنين دوستان و اعضاي خانواده نيز مي توانند سرمايه 
و مشاوره لازم را در اختيار قرار دهند. يك استارتاپ كه توانمندي 
خود را ثابت كند، قادر به جذب سرمايه خارجي در ازاي اعطاي 
حدي از كنترل شركت و درصدي از مالكيت آن است. از آنجا كه 
استارتاپ ها سابقه ندارند و ممكن است كه به سوددهي نرسند، 
سرمايه گذاري روي آنها پرخطر محسوب مي شود. طبق نتايج 
جديدترين تحقيقي كه از سوي مدرسه تجارت دانشگاه هاروارد 
انجام شده، ۷۵ درصد از كل اســتارتاپ ها شكست مي خورند. 
به همين دليل ســرمايه گذاران بايد نه تنها ايده بلكه تجربه تيم 
مديريتي را مدنظر قرار دهند. ســرمايه گذاران همچنين نبايد 
حجمي از پول را كه از عهده از دست دادن آن برنمي آيند، روي يك 
استارتاپ سرمايه گذاري كنند. علاوه بر اين آنها بايد يك استراتژي 
خروج را درنظر داشــته باشــند زيرا تا زمان به فروش رسيدن 

محصول، هرگونه سودي فقط روي كاغذ قرار دارد. در ويكي پديا 
در اين خصوص آمده است: شركت نوپا، استارتاپ طبق تعاريف به 
يك شركت يا يك مشاركت يا يك سازمان موقت گفته مي شود كه 
در جهت جستجوي راه حلي براي يك مدل كسب وكار قابل توسعه 
و تكرارپذير راه اندازي مي شود، اين شركت ها تازه ايجاد شده و در 
فاز توسعه و تحقيق براي بازاريابي قرار دارند. اين شركت ها در دوره 

حباب دات كام محبوب شدند. 

سيرتكاملاستارتاپها
محســنی در توضيح ســير تكامل اســتارتاپ ها مــی گويد: 
شركت هاي نوپا مي توانند در هر شــكلي ايجاد شوند اما لفظ 
شركت نوپا اغلب براي شركت هايي به كار مي رود كه رشد سريعي 
دارند و در زمينه تكنولوژي فعاليت مي كنند. ســرمايه گذارها 
به طور كلي به آن دســته از شــركت هاي نوپا جلب مي شوند 
كه نسبت به خطر ســود بالايي دارند و مقياس پذير تر هستند 

بنابراين آنها هزينه راه اندازي كمتر، ريســك زياد و توان بالقوه 
بالايي براي برگرداندن ســرمايه دارند. معمولا يك شــركت 
نوپاي موفق قابليت رشــد بيشــتري نســبت به يك شركت 
 جاافتاده دارد، يعني مي تواند با ســرمايه اي كمتر، نيروي كار 
يا زمينه رشد بيشتري نسبت به شــركت هاي قديمي داشته 
باشد. شــركت هاي نوپا گزينه هاي مختلفي براي پيدا كردن 
سرمايه مورد نياز خود دارند. شــركت ها يا افراد سرمايه گذار 

مي توانند به شــركت هاي نوپا با تبادل پول نقد در برابر سهام 
كمك كنند تا فعاليت خود را شــروع كننــد. درعمل خيلي 
از شــركت هاي نوپا توسط بنيان گذاران شــان سرمايه گذاري 
مي شــوند. لازم به ذكر اســت توضيحات ايــن كارآفرين در 
مورد اســتارتاپ ها در اين گزارش قرار اســت در قالب كتاب 
 منتشــر شــود و كپی بدون ذكر نام نويســنده امير محسنی 

جايز نيست. 

عضو اتاق بازرگانی، صنايع و معادن در گفتگو با»كسب وكار« از استارتاپ ها می گويد

حرکت از ایده تا جذب سرمایه
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کشاورزي

معاون وزير جهاد كشــاورزي ضمن اعلام اين خبــر كه حداكثر تا 
600 تن اجازه واردات برنج به بخش خصوصي داده مي شود، افزود: 
امسال براي نخستين بار گندم دوروم صادر كرديم و از واردات گندم 
خبازي نيز بي نياز شده ايم. علي قنبري، مديرعامل شركت بازرگاني 

دولتي، با اشاره به مناسب بودن خريد تضميني گندم در سال جاري 
 اظهار كــرد: ميزان خريد تضميني گندم امســال بــه 8 ميليون و 
80 هزار تن رسيد و ديگر گندم خبازي وارد نخواهيم كرد. به گزارش 
ايســنا، وي گفت: آمادگي داريم تا 300 هزار تن گندم دوروم را هم 

به صورت نقد و هم تهاتــر صادر كنيم. قنبري گفــت: وقتي دولت 
ببيند مي تواند امــوري را به بخش خصوصي بســپارد و نتيجه هم 
 باكيفيت باشد، ترجيح مي دهد آن امور را واگذار كند و از هزينه هاي 

خود بكاهد. 

صدور مجوز واردات برنج تا 600 تن

كساني كه عادت به خوردن 
صبحانه هــاي اشــرافي و 
گران قيمتــي مثل خاويار 
دارند، خيلي كم هســتند 
امــا بايد بداننــد كه صيد 
امســال ماهي خاويار نزديك به صفر بوده اســت. 
بنابراين يا بايد ايــن عادت غذايي خــود را تغيير 
دهند يــا اينكه منتظــر بزرگ شــدن ماهي هاي 
خاويار پرورشي باشــند كه احتمالا 10 سال طول 
مي كشــد. بهترين خاويار دنيــا از ماهي هاي بلوگا 
در درياي خزر به دســت مي آيد كه بنا به گفته هاي 
مسئولان شــيلات ايران تعداد اين گونه در درياي 
خزر به شــدت كاهش يافته اســت به گونه اي كه 
 حتي براي كارهاي تحقيقاتي نيز به ســختي قابل 

صيد هستند. 

صيد بي رويه، ماهيــان خاوياري را در 
معرض انقراض قرار داد

ســيد ابراهيم موسوي، كارشــناس دفتر بازسازي 
ذخاير شــيلات ايران در گفتگو با »كســب وكار«، 
درباره وضعيت صيد اين ماهي در ايران گفت: طي 
چند سال گذشته ميزان صيد اين ماهي 90 درصد 
كاهش پيدا كرده است و محصول خاويار نيز از چند 
هزار تن به يك تن در سال 93 رسيده است كه اين 
ميزان نيز از مــزارع پرورش ماهي به دســت آمده 
اســت. وي درباره عوامل كم شدن اين ماهي گفت: 
اصلي ترين عامــل آن صيد بي رويه در ســال هاي 
گذشــته بوده اســت. به دليل قيمت بالاي خاويار 
و تقاضاي زيادي كه در جهان بــراي اين محصول 
وجود دارد، افــراد زيادي چه به صــورت قانوني و 

چه به صورت غيرقانوني اقــدام به صيد ماهي هاي 
خاوياري كردند كه درنتيجه آن، سازمان حفاظت از 
محيط زيست گونه اي به نام )cites( را جزو گونه هاي 
 در حــال انقراض اعــلام و صــادرات آن را ممنوع 

اعلام كرد. 

70 مزرعه فعال پرورش ماهي خاوياري 
وي درباره برنامه ســازمان شيلات براي جلوگيري 
از انقراض اين ماهي كــه از گونه هاي ماقبل تاريخ 
به حســاب مي آيد، گفت: از آنجايي كه رها سازي 
نوزادان اين ماهــي در دريا امنيــت بالايي ندارد و 
احتمال مرگ وميــر و صيد براي آنهــا وجود دارد، 
برنامه سازمان بر اين است كه بيشترين ذخيره در 

مزارع پرورش ماهي صورت گيرد. وي در ادامه بيان 
كرد: در حال حاضر 70 مزرعه فعال در كشور وجود 
دارد كه بيشترين آن در استان مازندران قرار دارد. 
وي درباره ســرمايه گذاري بخش خصوصي در اين 
بخش گفت: يكي از اين مزارع كه به آقاي اسلامي 
تعلق دارد، جزو 5 مزرعه بزرگ دنياست كه با سرمايه 
160ميليارد توماني آغاز به كار كرده است و با توجه 
به قيمت اين محصول انتظار مــي رود ظرف چند 
سال آينده سود بســيار زيادي را به سرمايه گذاران 
آن برگرداند. وي درباره قيمــت خاويار بيان كرد: 
بســتگي به كيفيت خاويار، قيمت ها متفاوت است 
اما بالاترين قيمت را خاويــار ماهي بلوگا در درياي 
خزر دارد. امسال قيمت اين خاويار با كمي افزايش 

به حدودا كيلويي 2000 يــورو، معادل 8 ميليون 
 تومان رسيد. البته انواع ديگر آن كيلويي 1000 يورو

 است. 

افق سازمان شيلات؛ رسيدن به 100 تن 
خاويار 

محمد حميدي، كارشناس شــركت مرواريد سياه 
ايران، درباره فروش خاويار در ايران گفت: به دليل 
ممنوعيت صيد ايــن ماهي از دريا، فروشــندگان 
خاويار، اين محصول را از سازمان شيلات خريداري 
مي كنند و به عنوان نمايندگي فروش، خاويار را به 

مردم عرضه مي كنند. 
وي درباره توافق كشــورهاي حاشــيه درياي خزر براي 
ممنوعيت صيد ماهيان خاوياري گفت: متاسفانه فقط ايران 
به صورت كامل اين توافقنامه را رعايت مي كند و كشورهاي 

ديگر هنوز هم به صيد اين ماهي ادامه مي دهند.
 حسين عبدالحي، معاون شــيلات ايران، چندي 
پيش اعلام كرد: افق برنامه توسعه شيلات رسيدن 
به 100 تــن خاويار پرورشــي اســت. عبدالحي 
با بيان اينكــه در ســال گذشــته توافقنامه اي با 
5 كشــور در مســير مقدمات تصويب در دولت ها 
و مجلــس آنها امضا شــد، اذعــان داشــت: اين 
توافقنامه ســازوكار كنترل و نظــارت روي صيد و 
صيادي و حفاظت از ذخاير است. عبدالحي درباره 
بيماري ماهيان در دريــاي خزر، افــزود: با توجه 
به اينكه بيمــاري در همه موجــودات وجود دارد، 
بايد ضوابط، كنتــرل و برنامه ها بــراي بيماري ها 
درنظر گرفته شــود كه به همين منظور با سازمان 
 دامپزشــكي كارگروهي درباره بيماري ها تشكيل 

شده است. 

»كسب وكار« تجارت لوكس ترين صبحانه دنيا را بررسي مي كند 

ورود بخش خصوصي به مزارع پرورش خاويار 

افزايش توليد زيتون به 
100 هزار تن

مجري طرح زيتون از افزايش عملكرد برداشت 
زيتون در كشور خبر داد و پيش بيني كرد امسال 
حدود 100 هزار تن زيتون برداشــت شود كه 
حدود 70 درصد آن كنسروي و مابقي به روغن 
زيتون تبديل شود. محمد رمضاني ملك رودي 
اظهار كرد: برداشت زيتون آغاز شده و پيش بيني 
 مي شــود با توجه به ســطح زيركشت حدود 
100 هزار هكتــاري باغات زيتون در كشــور 
كه البته 50 درصد آن بارور هســتند، افزايش 
عملكرد نسبت به ســال گذشته داشته باشيم 
و حدود 100 هزار تن زيتون برداشت شود. به 
گزارش ايسنا، وي با اشــاره به توليد حدود 95 
هزار تني زيتون در سال گذشته گفت: متوسط 
عملكرد برداشت اين محصول در هر هكتار 2 
تن است و با توجه به استقبال توليد كنندگان 
از برداشــت زيتون بــراي توليد كنســرو اين 
محصول، پيش بيني مي شود 60 تا 70 درصد 
از دانه زيتون به كنسرو و مابقي به روغن تبديل 
شود. مجري طرح زيتون خاطرنشان كرد: آفت 
مگس زيتون در ســال 1383 حالت طغياني 
پيدا كرد و ضمن خريداري ميوه هاي آلوده در 
راســتاي كنترل جمعيت اين آفت، روش هاي 
 مبارزه و نظارتي انجام شــد اما مجددا در سال 
1392 – 1391 شاهد طغيان اين آفت بوديم. 
وي اظهار كرد: از سال گذشــته با هماهنگي 
معاونــت باغبانــي وزارت جهاد كشــاورزي 
روش هاي كنترلي روي آفت مگس زيتون ادامه 
پيدا كرد كه پيش بيني مي كنيم امسال با كمك 
 باغبانان بتوانيم عملكرد بهتري در توليد روغن 

زيتون داشته باشيم. 

خبر

انتقاد دامداران از معاونت امور دام 
نايب رئيس اتحاديه دامــداران ايران، در ارتباط 
با اختلافــات به وجــود آمده بين دامــداران و 
كارخانه هاي لبني گفــت: هم اكنون با توجه به 
اتفاقاتي كه در يك سال گذشــته افتاد، به نظر 
مي رسد معاونت امور دام وزارت جهاد كشاورزي، 
در مقابل دامداران ايســتاده و به نفع صنايع كار 
مي كند. سيدمحمد موسوي رستگار با اشاره به 
اينكه هيچ كس در به وجود آمدن اين اختلاف، 
به اندازه دولــت و مســئولان وزارتخانه مقصر 
نيســتند، افزود: وقتي معاون امــور دام وزارت 
جهاد كشاورزي، خود عضو هيات مديره شركت 
صنايع شير ايران باشد، نمي تواند از حق دامداران 

حمايت كند. 
به گــزارش موج، موسوي رســتگار عنوان كرد: 
به نظر مي رســد دســت هاي پنهاني نيز پشت 
پرده وجود دارد كه منافع شان در متضرر شدن 
دامداران است. به گفته وي هم اكنون قيمت تمام 
شده شــير براي دامداران حداقل 1700تومان 
در هــر كيلوگرم اســت. اين در حاليســت كه 
 كارخانه ها حتي حاضر به خريدن شير به قيمت 
1440 تومان نيســتند. اگر مســئولان جهاد 
كشاورزي اين حرف را قبول ندارند، مي توانند با 
ارسال كارشناس به مناطق مختلف كشور، درباره 
قيمت تمام شــده اين محصول، ارزيابي كنند و 
خود از نزديك شــاهد ماجرا باشند. نايب رئيس 
اتحاديه دامداران ايران معتقد است تا زماني كه 
دكتر ركنــي، معاون امور دام وزارتخانه باشــد، 
مشــكل دامداران حل نمي شــود و اگر شخص 
وزير قصد دارد خود را از اتهامات وارده مبرا كند، 
 بايد در انتخاب معاون امور دام خود در وزارتخانه 

تجديدنظر كند. 

خبر

اگــر روزي كشــورهاي 
صادر كننده روغن به ايران 
تصميم بگيرنــد ديگر به 
ما روغــن نفروشــند ما 
حتــي يك روز هــم توان 
مقاومت نداريم. واردات 95 درصدي اين محصول 
استراتژيك باعث وابستگي بالاي ما به كشورهاي 
صادر كننده روغن نباتي شــده اســت. وضعيت 
كشاورزي ما در حال حاضر به گونه ايست كه نه تنها 
دانه هــاي روغني بلكــه تقريبا همــه محصولات 
اساســي و مهم در حال كاهش توليد است. توليد 
دانه هاي روغني به عنوان يك محصول استراتژيك، 
امســال به 150 هزار تن كاهش پيدا كرد؛ يعني 
تنها 5 درصد از نياز كشــور به اين دانه ها در داخل 

توليد شد. 

44 درصد دانه كلزا روغن است
يونس نظافتي، كارشناس صنايع روغن نباتي درباره 
توليد دانه هاي روغني در كشــور به »كسب وكار« 
گفت: عوامل مختلفي باعث كاهش كشت و توليد 
اين دانه ها در كشور شده اســت. اگر خشكسالي 
را به عنوان يك عامل طبيعــي و غير قابل كنترل 
كنــار بگذاريم، مهم ترين عامــل، عدم هماهنگي 
بين نهادهاي دولتي است. يعني بين خود وزارت 
جهاد كشاورزي و انجمن صنايع روغن كشي و ديگر 
سازمان هاي مرتبط در اين مساله هماهنگي وجود 
ندارد. حتي مي توان گفت اساسا كسي به اين مساله 
توجه جدي نداشته اســت. وي در ادامه افزود: در 
ميان دانه هاي روغنــي، كلــزا از اهميت ويژه اي 
برخوردار اســت. زيرا علاوه بر اينكه 44درصد آن 
روغن اســت، براي شــرايط آب وهوايي كشور ما 
بسيار مناسب اســت. ديگر دانه هاي روغني مثل 
ذرت و آفتابگردان به آب زيادي نياز دارند و مناسب 

بسياري از نقاط ايران نيستند. 

كشــت يكپارچه؛ باعث كاهش هزينه 
توليد

نظافتي درباره نقش مديريت دولــت در افزايش 
توليد دانه هاي روغني گفــت: حمايتي كه دولت 
درباره صنعت خودرو انجام داد و باعث شــد اين 
صنعت در كشور رشد يابد، بايد در بخش كشاورزي 
نيز صورت بگيرد. چراكه اگر بخواهيم روال گذشته 
را ادامه دهيم، مطمئنا وضع بدتر از اين خواهد شد. 
وي در ادامه افزود: در حال حاضر ما از كشورهاي 
اوكراين، آمريكاي لاتيــن و ايالات متحده واردات 
انجام مي دهيم و واردات به صورت روغن و دانه هاي 
روغني صورت مي گيــرد كــه واردات به صورت 

دانه هاي روغني بيشتر به نفع ماست زيرا علاوه بر 
رونق كارخانه هاي روغن كشــي در داخل و ايجاد 
اشــتغال، مي توان از كنجاله ها و ضايعات آن براي 
توليد نهاده دامي اســتفاده كرد. اين كارشــناس 
صنايع روغن خاطرنشان كرد: وضعيت كشاورزي 

فعلي بايد متحول شود. 
كشــاورزان ما در حال حاضر به صــورت پراكنده 
و در زمين هــاي كوچــك بــه كشــت دانه هاي 

روغني اشــتغال دارند كه اين امــر باعث افزايش 
هزينه ها مي شود. با توجه به بنيه ضعيف اقتصادي 
كشــاورزان در ايران، نمي توان انتظار استفاده از 
ماشــين آلات مدرن را از آنان داشــت. به همين 
علت دولت با طرح هاي يكپارچه ســازي اراضي و 
وارد كردن ماشين هاي كشاورزي مدرن مي تواند 
 نقش مهمــي در افزايش توليــد دانه هاي روغني 

داشته باشد. 

25 درصد دانه هاي روغني ضايع مي شود
محمد اســماعيل محمدي از ذرت كاران اســتان 
خوزســتان، درباره واردات ذرت به كشــور گفت: 
در كشــورهايي مثل اوكراين و كانــادا توليد اين 
محصول براي كشــاورزان ارزان تر تمام مي شــود 
به گونه اي كــه  در ايــران كيلويــي 700 تومان 
فروخته مي شــود اما بــراي ما هزينه ها بســيار 
بالاتر است. يكي از عوامل، شــرايط آب وهوايي و 

فراواني منابع آبي اســت اما عوامــل ديگري مثل 
كشــت هاي يكپارچه و اســتفاده از ماشين آلات 
 مدرن نيز در بــالا بــردن توليد آنهــا موثر بوده

 است. 
وي در ادامه گفت: متاســفانه در ايران 25 درصد 
دانه هــاي روغنــي در هنگام برداشــت محصول 
ضايع مي شود و در زمين هاي كشاورزي مي ريزد. 
اين مســاله به خاطر قديمي بودن كمباين هايي 

است كه برخي به دهه 60 تعلق دارند. وي درباره 
قيمــت ذرت در داخل گفت: گاهي واســطه ها با 
پايين كشــيدن قيمت باعث كاهش قيمت خريد 
ذرت از كشــاورزان مي شــوند كه دولت با خريد 
تضميني تا حــدودي جلوی ضرر كشــاورزان را 
مي گيرد. جديدا نيــز بحث عرضــه ذرت به بازار 
 بورس مطرح شــده اســت كــه راهــكار خوبي 

است. 

كشت كلزا؛ راه نجات از وابستگي روغني

95 درصد دانه هاي روغني وارداتي است



7

I N FO@biznews. ir

www.kASBOKARNEWS. ir1401روزنامه كسب و كار| سال هشتم،شماره 2698| دو شنبه 17 بهمن ماه

اصناف

ضــرورت حضور اصنــاف در 
تصميم گيري هاي اقتصادي 

نماينده اتاق اصناف ايران در اســتان تهران، 
شهرســتان ورامين گفت: نمايندگان اصناف 
بايــد در تصميم گيري هــاي ادارات دولتي 
براي اين حــوزه حضور داشــته باشــند تا 
 تصميمات اتخاذ شــده با قانون نظام صنفي 

مغاير نباشد. 
سيداكبر رمضان پور افزود: اخيرا شهرداري ها 
اقدام بــه دادن اخطار بــه واحدهاي صنفي 
تاكسي و دفاتر باربري شــهري كرده و آنها را 
ملزم به تشكيل پرونده در شهرداري مي كنند 
كه اين مساله براي صنوف مربوطه مشكلاتي 

را ايجاد كرده است. 
وي تصريح كرد: برخي دستگاه ها پشت درهاي 
بسته مي نشينند و بدون اخذ نظر كارشناسان 
اصناف تصميــم مي گيرند، ماننــد واگذاري 
موسسات اتومبيل كرايه شهرداري ها و مانند 
اين، و بــه اين فكر نمي كننــد كه تصميمات 
نادرست ســبب بيكاري هزاران نفر از فعالان 
اقتصادي مي شود و درنهايت تبعات اجتماعي 

به دنبال خواهد داشت. 
رمضان پور گفت: همكاري نكردن شهرداري با 
اتحاديه هاي صنفي تاكسي تلفني و حمل ونقل 
درون شــهري به ويژه با اعضاي داراي پروانه 
كسب و الزام آنان براي اخذ مجوز شهرداري ها، 
ايجــاد بازارهاي روز و هفتگــي بدون رعايت 
ضوابــط بهداشــتي و صنفــي، برگــزاري 
نمايشــگاه هاي فصلي، داير كــردن بي رويه 
كيوســك هاي عرضه محصولات فرهنگي و 
غيره در سطح شهرها از جمله مشكلاتي است 

كه شهرداري براي اصناف ايجاد كرده است. 

خبر

اين روزها آرايشــگاه رفتن 
براي خانم ها، خود حكايتي 
دارد. اگر شــاغل باشيد، اگر 
خانه دار باشيد و به طور كلي 
در هــر صنــف و موقعيتي 
مشغول به كار باشــيد، حتما ماهي يك بار راهتان به 

سمت آرايشگاه كج مي شود. 
ايــن در حاليســت كــه در شــهر، آرايشــگاه هاي 
بــدون تابلــو مــوج مي زننــد و همــگان مي دانيم 
كه پــاي هيچ مامــور بهداشــتي هيچ وقــت به اين 
 آرايشگاه ها نمي رســد و ســلامت مردم به راحتي به 
خطر مي افتد.  رئيس اتحاديه آرايشــگران زنانه تهران 
درباره تخلفات در آرايشــگاه هاي زنانــه در گفتگو با 
»كسب وكار« گفت: باوجود تدوين قوانين بسياري كه 
براي صدور پروانه كسب در اين صنف وجود دارد، تا به 
امروز تخلفي از سوي واحدهاي صنفي جوازدار شاهد 
 نبوده ايم و اگر تخلفي صورت بگيرد، مربوط به واحدهاي 

غيرمجاز است. 
افســرالملوك ياســان در رابطه با نحوه گرفتن جواز 
از اتحاديه آرايشــگران توضيح داد و افزود: در تهران 
بزرگ فقط 1017 واحد جــواز دارند. در ابتدا كه افراد 
براي گرفتن جواز به ما مراجعه مي كنند بايد نامه عدم 
سوءپيشــينه، عدم اعتياد و بهداشت فردي را براي ما 
بياورند و ســپس ما آنها را به اماكن معرفي مي كنيم. 
در رابطه با سابقه كار بايد ديپلم فني و حرفه اي داشته 
باشند. صلاحيت فردي و انتظامي با اماكن است، اگر 

اماكن صلاح ديد، تشكيل پرونده مي دهيم. 
وي افزود: سپس آنها را به بهداشت و اتاق اصناف معرفي 
مي كنيم كه در آنجا كلاس هــاي متفاوتي براي آنها 
گذاشته مي شود. سپس براي آنها جواز صادر مي كنيم. 
آنها در طول سال نظارت مي شــوند و بازرس هايي از 

سوي اتحاديه به آنجا مي روند و با آنها تماس داريم. 
ياســان فعاليت اماكن غيرمجاز در رسته آرايشگري 
را از جملــه مهم تريــن معضــلات و مشــكلات اين 
صنف دانســت و گفت: رفع تمامي موارد و مشكلات 
نيازمند بررســي ميداني و مطالعه جامــع و تصميم 
 و برخــورد قاطع بــا حمايــت مســئولان و مراجع 

ذيربط اســت.  وي با اشــاره به برخي از آرايشگاه ها 
كه در واحدهاي مســكوني هســتند، اظهار تاســف 
كرد و گفــت: متاســفانه برخــي از آرايشــگرها در 
خانه هاي شــان كار مي كننــد و مــا بايد بــا حكم 
 دادســتاني ورود پيــدا كنيــم و نمي توانيــم بــه 

خانه ها برويم. 
افسرالملوك ياسان گفت: بايد جلوي مجلات تبليغاتي 
محلي گرفته شود چون آرايشگاه هايي كه جواز ندارند، 
به راحتي در اين پيك ها تبليغ می شوند و مردم را جذب 

مي كنند. 

دريافت نرخ هــاي بالا و بي حســاب در 
آرايشگاه هاي بي جواز

رئيــس اتحاديه آرايشــگران زنانــه تهران بــا بيان 
اينكــه درآمد اين آرايشــگاه ها مشــخص نيســت، 
گفت: متاســفانه آرايشــگاه هاي بي جواز و غيرمجاز، 
 نرخ هــاي بــالا و بي حســاب از مشــتريان دريافت 
مي كنند.  افسرالملوك ياســان با تاكيد بر اينكه نرخ 
خدمات آرايشــگاه ها به مهارت، ســابقه كار، محل، 
متراژ و ماليات بستگي دارد، افزود: آرايشگاه ها به سه 
درجه كيفي تقسيم و نرخ هاي پايه نيز براساس درجه 
كيفي آنها تعيين مي شود.  وي اضافه كرد: البته ما در 
ابتداي هر سال تعرفه پيشنهادي خود را براي خدمات 
آرايشــگاهي به اتاق اصناف ارائه مي كنيم و اتاق آن را 
به وزارت صنعت، معدن و تجارت و سپس به سازمان 
حمايت ارائــه مي كند كه درنهايت بــا تصويب نهايي 

سازمان حمايت اين تعرفه اجرايي مي شود. 
ياسان با تاكيد بر اينكه بيشــتر آرايشگاه هاي سطح 
تهران جز شميرانات درجه كيفي 3 را دارند، بيان كرد: با 
آرايشگاه هاي متخلف برخورد و پرونده آنها براي پلمب 

واحد به اماكن فرستاده مي شود. 

5 هزار آموزشــگاه آرايشگري در تهران 
وجود دارد

رئيــس اتحاديــه آرايشــگران زنانــه تهــران ادامه 
داد: 5 هــزار آموزشــگاه آرايشــگري در تهــران 
وجــود دارد كــه بيشــتر ايــن واحدهــا باوجــود 

 غيرقانونــي بودن، امــور آرايشــگري را نيــز انجام 
مي دهند. ياســان با بيان اينكه ملــك تحت اختيار 
واحدهاي آرايشــگري بايد الزاما تجاري و اداري باشد 
اما آموزشــگاه  مي تواند در محل مســكوني هم داير 
شود، تصريح كرد: هر آموزشگاه ماهانه به طور متوسط 
30 هنرجو تربيت مي كند كه ايــن افراد عموما بدون 
دريافت جواز كسب در اتاقي از منزل مسكوني خود امور 
آرايشــگري را انجام مي دهند و همين آرايشگاه هاي 

بدون جواز، كنترل را از دست ما خارج كرده اند. 
وي درباره ســرمايه اوليه لازم بــراي راه اندازي واحد 
صنفي آرايشــگاه نيز اظهار كرد: براي راه اندازي يك 
آرايشگاه حداقل سرمايه اوليه براي پوشش هزينه هاي 

ملك، خريد تجهيزات و ... 500 ميليون تومان است. 
ياسان خاطرنشان كرد: براي راه اندازي يك آرايشگاه 
بايد ملــك داراي جــواز اداري يا تجاري باشــد و در 
اجاره نامه نيز واحد صنفي با عنوان آرايشگاه درج شود. 
اين در حاليست كه بسياري از يك اتاق واحد مسكوني 

خود به عنوان آرايشگاه استفاده مي كنند. 

اصناف؛ پايه و بنيــان فعاليت اجتماعي و 
اقتصادي

رئيس اتحاديه آرايشگران زنانه در ادامه گفت: فعاليت  
در حرفه آرايشگري زنانه كمك شاياني به توسعه روابط 
اجتماعي، گسترش فعاليت هاي خدماتي و اقتصادي 
و ايجاد درآمد براي بانوان به ويژه اقشار آسيب پذير از 

جمله زنان بي سرپرست است. 
افسرالملوك ياســان اظهار كرد: در بسياري از موارد 
كه مسئوليت مســتقيم خانوار بر عهده بانوان است، 
فعاليت  در اين حرفه كمك شــاياني به توسعه روابط 
اجتماعي، گسترش فعاليت هاي خدماتي و اقتصادي 
و ايجاد درآمد براي آنها به ويژه اقشــار آسيب پذير از 
جمله زنان بي سرپرســت مي كند. ياسان تاكيد كرد: 
فعالان و زحمت كشان اين صنف با توجه به استقلال و 
درآمدزايي خود، كمك شاياني به اقتصاد زنان خانوار 
و توســعه فعاليت هاي خدماتي آنها در اقتصاد كشور 

مي كنند. 
با توجه به خاص بودن فعاليــت اعضاي اين اتحاديه و 

ارتباط گسترده و تنگاتنگ فعاليت ايشان با اقتصاد و 
فرهنگ و بسياري از زيربنيان هاي اجتماعي مشكلات 
قابل توجهي نيز فراروي آنها قرار دارد. اين مشــكلات 
از نگاه تبعيض آميز به زنان يا فعاليت هاي آن ها ناشي 

مي شود يا گاه از تركيب چند عامل به وجود مي آيد. 
رئيس اتحاديه آرايشــگران زنانه بر لزوم برنامه ريزي 
آموزشــي در اتحاديه متبوع خود تاكيد كرد و گفت: 
از آنجا كه ارتقاي مهارت اعضــا نيازمند برنامه ريزي و 
ساماندهي آموزش است و فقدان آگاهي كافي صدماتي 
را به جايگاه و شــان اعضاي اين صنــف وارد مي كند، 
ضروري است با برنامه ريزي و آموزش در قالب برگزاري 
كلاس هاي آموزشي، تشريح قوانين، شرح وظايف اعضا 
و الزامات اجرايي آن نسبت به ارتقاي سطح مهارت و 
سلامت بيش از پيش اعضا دست يافت. وي از اصناف به 
عنوان پايه و بنيان فعاليت اجتماعي و اقتصادي نام برد و 
افزود: اصناف مي تواند با ايجاد انگيزه در اشخاص زمينه 
گسترش و توسعه اقتصادي را بدون ايجاد هزينه براي 

دولت و خزانه عمومي فراهم آورد. 

رئيس سابق اتحاديه آرايشگران زنانه تهران در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

نرخ های  بالا در آرایشگاه های بدون جواز

لباس به عنــوان يكــي از اصلي ترين 
مايحتاج عمومي مردم اهميت بسياري 
در زندگي بشــر دارد و به همين دليل 
بسياري از افراد در هر جامعه به نحوي 
درگير توليد و تهيه آن هستند اما افزايش 
قيمت كالا در بازار ايران باعث شده تا خانواده ها تلاش كنند با دقت 
بيشــتري از لباس هاي خود نگهداري كنند تا قدري هزينه ها را 

كاهش دهند. 
اما مهم ترين شيوه نگهداري لباس، چگونگي شستشو و اتو كردن 
آن است. بسياري از لباس ها نياز به اتو ندارند و حتي ممكن است 
باعث از ميان رفتن بافت آن شود. درجه حرارت آب نيز در تغيير 

بافت لباس ها اهميت دارد. 
خشكشويي و لباسشويي يكي از حرفه هايي است كه افراد زيادي 
به آن مراجعه می كنند و همين طور افراد زيادي با آن سروكار دارند 
و از طريق آن امرارمعاش مي كنند و كمتر كســي است كه با آن 

سروكار نداشته باشد. 
رئيس اتحاديه صنف خشكشــويي و لباسشــويي در گفتگو با 
»كســب وكار« گفت: امروزه خدمات خشكشويي جزو نيازهاي 
ضروري هر خانواده به حساب مي آيد. با توجه به افزايش مشغله 
مردم، كمبود وقت آنها و همچنين افزايش عمر برخي لباس ها و 
منسوجات درصورت استفاده از خدمات خشكشويي، نياز به اين 
شغل در جامعه وجود دارد. در برخي از كشورهاي پيشرفته اين 
شغل بسيار رشد كرده و از انواع ماشين ها و تجهيزات اتوماتيك و 

پيشرفته در آن استفاده مي شود. 
ابوالفضل رجب زاده اظهار كرد: همانند ساير اصناف و مشاغل، اين 
صنف هم اكنون در ركود به سر مي برد و مشكلاتي هم در اين ميان 

به آن دامن زده است. 
وي افزود: از حدود يك ســال پيش با تصويب مجلس شــوراي 
اسلامي حدود صنفي در اتحاديه خشكشويي و لباسشويي برداشته 
شد كه اين موضوع معضلات زيادي را براي ما به وجود آورد، چون 
ايجاد واحدهاي مختلف خشكشــويي و لباسشويي در نزديكي 

يكديگر در تعداد مشتري تاثيرگذار است. 
وي تصريح كرد: در بعضي از اتحاديه ها مثل اتحاديه ما بحث حدود 
صنفي بسيار مهم است كه متاسفانه با برداشته شدن اين حدود 
واحدهاي ما با مشكلات بسياري مواجه شدند كه اين موضوع را 

بارها پيگيري كرديم ولي متاسفانه هنوز به نتيجه نرسيده ايم. 
او خاطرنشــان كرد: با توجه به اينكه قيمــت حامل هاي انرژي 
به صورت تصاعدي افزايش مي يابــد – به اين مفهوم كه مصرف 
بالاي آنها مشمول جريمه است– واحدهاي ما نيز به دليل مصرف 
بالاي حامل هاي انرژي، جريمه پرداخت مي كنند و اين درحاليست 
كه تخفيف يا تدابير ويژه اي در اين زمينه براي واحدهاي ما در نظر 

گرفته نمي شود. 

۹۰۰ واحد صنفي مجاز داريم
رجب زاده با بيان اينكه حدود ۹00 واحــد صنفي مجاز داريم، 
بيان كــرد: باوجــود هزينه هاي بســيار بــالاي واحدهاي ما 

ماليات هاي نجومــي نيز از آنها دريافت مي شــود، به طوري كه 
 ماليات برخي از اين واحدها حــدود 100 تا ۲00 درصد افزايش 

يافته است. 
رئيس اتحاديه صنف خشكشويي و لباسشــويي در ادامه نحوه 
شستشو، جنس لباس، موادي كه براي شستشو مصرف مي شود و 
زمان صرف شده براي انجام كار را از جمله فاكتورهاي مهم در نرخ 

خدمات در اين صنف دانست. 
اين روزها، اين حرفه بنا به دلايلي با مشكلات فراواني دست وپنجه 
نرم مي كند كه از آن جمله مي توان به افزايش قيمت مواد شوينده، 
حمايت هاي حداقلي دولت، بي ثباتي و نابساماني و گراني انرژي، 

اشاره كرد. 
يكي ديگر از مشكلات اصلي كه امروزه در كشور براي اين شغل 
وجود دارد، به صرفه نبــودن آن با قيمت هاي موجود، با توجه به 
فرسودگي دستگاه ها و گراني انواع مواد شوينده است تا جايي كه 
بسياري از خشكشويي ها براي كاهش هزينه ها به جاي استفاده از 
مواد اصلي پركلراتيلن از مواد مشابه و آب شويي استفاده مي كنند 

يا تعدادي از خشكشويي ها به دليل عدم پوشش هزينه ها تعطيل 
شده اند. ابوالفضل رجب زاده افزود: اين مشكل با توجه و حمايت 
ويژه مسئولان در اموري مانند تسهيل واردات دستگاه هاي جديد 
با قيمت ارزان تر و تعيين قيمت مناسب براي خدمات خشكشويي 

قابل رفع است. 
رئيــس اتحاديــه صنــف خشكشــويي و لباسشــويي 
اســتان تهــران امــا معضــل اصلــي صنــف را فرســوده 
بخــش ايــن  تجهيــزات  و  ماشــين آلات   بــودن 

 عنوان مي كند. 
 

هزينه انرژي در اين صنف سرسام آور است
رجــب زاده در ايــن خصــوص اظهــار داشــت: متاســفانه 
ماشــين آلات و تجهيــزات اين صنف فرســوده اســت و اين 
در حاليســت كه بانك ها در اين زمينه از مــا حمايت نكرده و 
تســهيلاتي ارائه نمي دهنــد تا ماشــين آلات جديــد به اين 
بخش وارد شــود. بانك ها با اتحاديه همــكاري نمي كنند، در 

حالــي كــه سيســتم پولــي بايــد وام هــاي ارزان قيمت به 
 واحدها بدهــد تا آنهــا بتوانند تجهيــزات مورد نيــاز خود را 

فراهم كنند. 
وي بالا بودن هزينه هاي انرژي را از ديگر مشــكلات صنف خود 
دانســت و افزود: بالا بودن هزينه هاي انرژي و محاســبه آن با 
 تعرفه تجاري بيش از پيش به واحدهاي صنفي فشار اقتصادي

 وارد كرده است. رجب زاده با بيان اينكه تعرفه انرژي واحدهاي 
صنفي خشكشويي و لباسشويي بايد به صورت صنعتي محاسبه 
شود، تاكيد كرد: به طور كلي تعرفه صنعتي براي مشاغل انرژي بر 

مثل خشكشويي ها و لباسشويي ها مناسب تر است. 
وي بيان كرد: به صنف ما ارزي اختصاص داده نمي شود كه اقدام 
 به واردات ماشــين آلات كنيم و از طرفي ماليــات در اين صنف 

چندين برابر شده است. 
وي در عين حال تاكيد كرد: هزينه انرژي در اين صنف سرسام آور 
اســت ولي متاســفانه در اين زمينه نيز حمايتــي از ما صورت 
نمي گيرد؛ با توجه به اينكه بالاتريــن مصرف انرژي به دليل نوع 

فعاليت در صنف ماســت ولي تخفيفاتي لحاظ نمي شود و اين 
درحاليست كه در گذشته تخفيفاتي براي ما درنظر گرفته مي شد. 

نرخ مصوب خدمات لباسشويي و خشكشويي
نرخ مصوب خدمات لباسشويي و خشكشويي از نوع درجه يك 
براي اتوي كت و شلوار 10 هزار تومان، اتو به همراه خشكشويي 
1۸ هزار تومان، اتوي كت 6 هزار تومان و همراه با خشكشــويي 
11 هزار تومان، اتوي شلوار 4 هزار تومان و همراه با خشكشويي 7 
هزار تومان، اتوي بلوز 4 هزار تومان و همراه با خشكشويي 7 هزار 
تومان است. همچنين اتوي مانتوي ساده 6500 تومان و همراه با 
خشكشويي 11 هزار تومان، اتوي پيراهن مردانه 4 هزار تومان و 
همراه با خشكشويي 7 هزار تومان و اتوي دامن 4هزار تومان همراه 
با خشكشويي 7هزار تومان است. همچنين اتوي هر مترمربع پرده 
پارچه اي ۲ هزار تومان همراه با خشكشويي 4500 تومان و اتوي 
هر مترمربع پرده توري 1500 تومان و همراه با خشكشويي ۲۲00 

تومان محاسبه مي شود. 

رئيس سابق اتحاديه صنف خشكشويي و لباسشويي در گفتگو با »کسب وکار« خواستار حمايت بانک ها شد

تجهیزات خشکشویی ها فرسوده است
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خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

نقش مغفول مانده شبكه حمل ونقل ريلي و هوايي در توسعه گردشگري
دكتر غلامرضا كيامهر

مي گويند صنعت گردشگري مادر تمام صنايع است و راست هم مي گويند چون 
با راه افتادن چرخ صنعت گردشگري چرخ همه صنايعي كه انسان در مقام يك 
گردشگر به محصولات و خدمات آنها در طول سفر نياز دارد، به كار مي افتد و فعال 
مي شود. اما از ميان همه صنايع، صنعت حمل ونقل خصوصا صنعت حمل ونقل 
ريلي و هوايي از چنان درجه اهميتي برخوردار است كه بدون آن سخن گفتن از 

توسعه صنعت گردشگري راه به جايي نخواهد برد. 
متاسفانه حمل ونقل حلقه مفقوده در صنعت گردشگري ماست چون هرچند 
كه احداث هتل ها و اماكن اقامتي و پذيرايي در شهرهاي گردشگرپذير و درطول 
جاده ها و بزرگراه هاي مسير سفرهاي زميني گردشگران امري بسيار ضروري 
است اما اگر شــبكه هاي حمل ونقل به ويژه حمل ونقل هوايي و ريلي در حد 
گسترده و باكيفيت بالا به نحوي كه پاسخگوي نيازها و انتظارات حداكثري چه 
گردشگران داخلي و چه گردشگران خارجي در تمام ايام سال نباشد، هتل ها و 
ديگر مراكز پذيرايي از گردشگران قادر به استفاده از ظرفيت هاي خود نخواهند 
بود. در همه جاي دنيا نياز گردشگران به انواع وسايل حمل ونقل به قدري روشن 
و بديهي است كه درك و فهم آن نيازي به دانش و تخصص بالا درباره صنعت 
گردشگري ندارد، اما متاسفانه مشاهده مي كنيم كه موضوعي با اين درجه از 
اهميت و با نقش محوري غيرقابل انــكار جايي در نگاه و بيان متوليان صنعت 
گردشگري ما حتي بالاترين مقام اين صنعت يعني رئيس محترم سازمان ميراث 

فرهنگي و گردشگري ندارد. 
نويسنده هربار كه مطلبي يا مصاحبه اي از رئيس اين سازمان در جايي منتشر 
مي شــود تمامي آن را به دقت مي خواند. از برنامه هاي گســترده براي دادن 
تسهيلات به سرمايه گذاران در ساخت هتل و مراكز اقامتي و پذيرايي تا تلاش 
در جهت ايجاد تسهيلات ويزايي براي روان ســازي سفر گردشگران خارجي 
به كشور تا تعمير و مرمت بناهاي تاريخي و... ولي در هيچ يك از اين اظهارات 
تاكيد يا اشاره اي به ضرورت توسعه و تقويت ناوگان حمل و نقل هوايي يا ريلي 
و جاده اي كه فصل الخطاب توســعه صنعت گردشگري كشور است، مشاهده 
نمي شود. ايشــان به تازگي طي ســخنانی در گردهما يي روساي نمايندگان 
سياسي جمهوري اسلامي ايران در خارج از كشــور از رشد 12 درصدي ورود 
گردشگران به كشــور خبر دادند و با بيان اينكه طبق سند چشم انداز در سال 
2025 ميلادي ايران بايد ســالانه پذيراي 30 ميليون گردشــگر با درآمدي 
معادل 25 تا 30 ميليارد دلار باشد به تمامي عوامل تاثيرگذار در رسيدن به اين 
هدف راهبردي اشاره كردند اما متاسفانه هيچ نامي از ضرورت توسعه صنعت 
حمل و نقل براي پاسخگويي به نيازهاي سيل 30 ميليون نفري گردشگراني 
كه قرار است در سال هاي آينده به كشور ما سرازير شــوند به ميان نياوردند. 
به اعتقاد نويسنده اين يك خلأ بزرگ راهبردي در نگاه متوليان اصلي صنعت 
گردشگري كشور ماست كه اگر برطرف نشــود، مي تواند افزايش چشمگير 
گردشگران ورودي به كشور ما را به جاي فرصت به يك تهديد و يك ضدتبليغ 
براي صنعت گردشگري ما تبديل كند. درست است كه توسعه ناوگان هوايي، 
ريلي و جاده اي متناسب با نيازهاي روبه افزايش گردشگران داخلي و ورودي به 
كشور در حوزه مسئوليت سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري نيست، اما اين 
سازمان وظيفه دارد ضرورت توجه به تامين اين نياز اساسي را از راه هاي موثر 
به دستگاه هاي ذيربط گوشزد كند و از دولت و شخص رئيس جمهوری بخواهد 
كه كميته هاي ويژه اي را براي برآورد آماري نيازهاي ناوگان حمل و نقل كشور 
و حتي فراتر از سند چشم انداز 1404 مربوط به حوزه گردشگري تشكيل دهد 
و همه دستگاه هاي ذيربط را به اجراي اجزای اين سند ملزم سازد. كمبودهاي 
كيفي و كمي ناوگان هوايي و ريلي و جاده اي ما به قدري است كه در حال حاضر 
هم پاسخگوي نيازها و انتظارات گردشگران داخلي نيست چه رسد به اينكه 
بخواهيم با اين ناوگان فشــل و از نفس افتاده خصوصا در بخش حمل و نقل 
 هوايی انتظارات و نياز هاي چندين ميليون گردشگر ورودي در يك دهه آينده 

را فراهم سازيم. 
اكنون به بركت توافق هسته اي و اميدهايي كه به رفع تحريم هاي اقتصادي به 
وجود آمده بايد به صورت ضربتي ناوگان حمل و نقل مسافري كشور را به ويژه 
در حوزه هوايي و ريلي كه از اولويت بيشتري برخوردار است، توسعه دهيم. اما با 
توجه به اينكه ممكن است توسعه ناوگان حمل و نقل هوايي به دلايل گوناگون 
در كوتاه مدت امكان پذير نباشد، مي توانيم بيشتر توان و امكانات داخلي را روي 
توسعه حمل و نقل ريلي كه در دنياي امروز امن ترين وسيله براي سفر شناخته 
شده و توسعه آن با موانع جدي ناشي از تحريم ها مواجه نخواهد شد، متمركز 
كنيم به نحوي كه شبكه هاي حمل و نقل ريلي ما در تمامي محورهاي كشور 
بتوانند حداكثر خدمات مورد نياز گردشگران را با بالاترين كيفيت و بدون تاخير 
به آنها ارائه دهند. ضرورت و اهميت توسعه ناوگان حمل و نقل مسافري كشور 
بايد به اولويــت اول برنامه هاي راهبردي دولت و ســازمان ميراث فرهنگي و 

گردشگري تبديل شود. 
اينكه در بدنه سازمان ميراث فرهنگي و گردشگري تا چه اندازه عزم و اشتياق 
درباره ضرورت توســعه صنعت گردشگري كشــور وجود دارد، نيازمند يك 
بررسي اساسي و جداگانه است اما شكي نيست كه به بركت توافق هسته اي و 
سياست هاي دولت دكتر روحاني در گسترش روابط با كشورهاي جهان كه يكي 
از نتايج آن كاهش ميزان ايران هراسي در اذهان مردم جهان بوده است، در آينده 

بايد شاهد موج فزاينده ورود گردشگران خارجي به كشور باشيم. 
اگر اين موج را با توسعه تمامي زيرساخت ها خصوصا ناوگان حمل ونقل هوايي و 
ريلي درست مديريت كنيم، خواهيم توانست در دراز مدت سهم شايسته خود را 
از حدود 1300 ميليارد دلار درآمد صنعت گردشگري جهان به دست آوريم. به 
دست آوردن چنين سهمي باعث كاهش ميزان وابستگي كشور ما به درآمدهاي 

پردردسر و ناپايدار نفتي و كاهش قابل ملاحظه نرخ بيكاري خواهد شد. 
در نقطه مقابل چنانچه مسئولان محترم سازمان ميراث فرهنگي به جاي اقدامات 
عملي وقت خود را بيشتر صرف سخنراني و مصاحبه و ايده پردازي هاي فاقد 
ضمانت اجرايي كنند، همانطور كه رئيس اين سازمان به تازگي گفته است ورود 
موج ميليوني گردشگران خارجي به يك سونامي ويرانگر براي صنعت گردشگري 
ما تبديل خواهد شد. همراه و هم داستان كردن بدنه سازمان با اين واقعيت كه 
ايران قابليت تبديل شدن به يكي از پرجاذبه ترين و پردرآمد ترين قطب هاي 
گردشگري جهان را داراست، خود مسئوليت سترگي بر دوش رئيس سازمان 

ميراث فرهنگي و گردشگري است. 
WWW. DIDGAHEMAN. COM :وبسايت

INFO@DIDGAHEMAN. COM :پست الكترونيك

يادداشت

همه ما دوســت داريم روياهاي مــان را در زندگي 
تحقق ببخشيم اما بسياري از ما نمي دانيم چگونه 
آن خيالات را به واقعيت تبديل كنيم. بســياري از 
كتاب هاي خودارتقايي و مقاله هاي برخط به شما 
مي گويند اول ايده هاي تان را تجسم كنيد و آنقدر 
آنها را باور داشــته  باشــيد كه هيچ راهي نداشته 
 باشند جز اينكه در مقابل چشم تان پديدار شوند. 
با اين حال، درنهايت، تحقق روياها بسته به ميزان 
فداكاري و پشتكارتان در واقعيت بخشيدن به آن 

اهداف است. چه قدر مشتاق آنها هستيد؟
بســياري از كتاب هــاي موجود آدم هــا را گمراه 
مي كنند و اين باور را به آنها القا مي كنند كه براي 
رسيدن به نتيجه مطلوب بايد تشريفات زيادي را 
به جا بياورند و از عرف هــاي خاصي پيروي كنند. 
با اين حال، اگر به دنبــال راه هاي امكان پذير براي 
تحقق اهداف تــان هســتيد و نمي خواهيد وقت 
گران بها را صرف دنبال كردن دســتورالعمل هايي 
كنيد كه معلوم نيست جواب بدهند يا نه، به توصيه 
گابريل اتينگن، روان شــناس دانشگاه نيويورك، 

توجه كنيد. 
گابريل در »پادپخش روان شناسي« كه آغازگر آن 
اسكات بري كافمن، روان شــناس شناختي بوده 
است، طرحي 4گامي را نشان داد كه بعد از سال ها 
پژوهش متمركز به آن رســيده است و ثابت كرده 
است آدم ها را به مسير درست تحقق روياهاي شان 

هدايت مي كند. 

البته براي اينكه ببينيــد روياهاي تان به واقعيت 
بدل شــده اند، بايد خودتان را باور داشته  باشيد و 
مثبت فكر كنيد اما اگر وقت زيادي را صرف اصلاح 
تفكرتان بكنيد، شــايد درحقيقت از روياهاي تان 
بازبمانيد. اتينگــن در پادپخش هاي هفتگي طرح 
4 گامي اش را بــا جزئيات بــراي كافمن توضيح 

داده است. 
طرح 4 گامي تحقق بخشيدن به روياها ي تان: 

آرزو: اين بخش شامل تصويرسازي است كه براي 
تحقق بخشــيدن به روياهاي تان ضروري اســت. 
آن چه مي خواهيد چيست؟ شما بايد اين را به طور 
شفاف در ذهن تان تعريف كنيد و حتي اگر نوشتن 
كارها را براي تان آسان تر مي كند، مي توانيد آن را 
بنويسيد. قرار نيست آرزوي تان در اين دنيا خيلي 
مهم و بزرگ باشد اما اگر بخواهيد مي توانيد؛ اصل 
مهم اين است كه هدفي داشته  باشيد كه براي آن 
تلاش كنيد، مهم نيست اين هدف چقدر كوچك 
به نظر مي رســد. آرزوي تان مي تواند چيزي نسبتا 
كوچك باشد، مثلا اينكه روز بعد 15 دقيقه زودتر 
بيدار شــويد، يا يك روياي بزرگ باشد، مثلا اينكه 
ســال آينده يك خانه 3 طبقه بخريد. رويای تان 
هرچه هست، مطمئن شــويد از صميم قلب آن را 

مي خواهيد و آن را در قلب تان حفظ كنيد. 

نتيجه: بعد از اينكه دربــاره آنچه مي خواهيد فكر 
كرده ايد، تجســم كنيد اگر روياهاي تان واقعيت 
پيدا كند، چه حسي خواهيد داشت؟ نتيجه تحقق 

روياهاي تان چه خواهد بود؟
اتينگن مي گويد: »اغلب اوقات يك احساس است، 
شما آن نتيجه را تعريف و آن را تجسم مي كنيد و 
هنگامي كه آن نتيجه را تجسم كرديد، واقعا در اين 
خيال پردازي ها غرق مي شــويد.«اين بخش واقعا 
مستلزم تفكر مثبت است اما از اين گام براي رفتن 
به گام هاي بعدي استفاده خواهيد كرد. كليد تحقق 
بخشــيدن به روياها فقط اين اســت كه در بخش 
روياپردازي متوقف نشويد؛ بايد سختكوش باشيد 

تا آمدن روياهاي تان را به زندگي واقعي ببينيد. 
موانع: احتمــالا ايــن گام چندان خوشــايند به 
نظر نمي رســد اما اگر مي خواهيــد فرآيند تحقق 
روياهاي تان را كامل كنيد، اين گام ضروري است. 
اگر به سادگي در خيال پردازي متوقف شويد، هرگز 
ابزار لازم بــراي تحقق روياهاي تــان را نخواهيد 
داشت زيرا دنبال كردن روياها مستلزم باور راسخ 
و فعاليت مداوم است. با اين حال بسياري از آدم ها 
درون شان چيزي دارند كه مانع تحقق سركش ترين 
روياهاي شان مي شود. هنگامي كه تجسم مي كنيد 
تحقق روياهاي تان واقعا چه حسي دارد، بگذاريد 

احساس موفقيت سر تا پاي تان را فرا بگيرد، سپس 
به موانع واقعي فكر كنيد كه مواجهه با آنها شما را 
از آن اهداف بازمي دارد.  اتينگن مي گويد: »بعد از 
آن مي گوييد  چه  چيزي در من هست كه نمي گذارد 
آن آرزو، آن نتيجه را تجربه كنم؟ اغلب اوقات يك 
هيجان است، همان عادت هاي قديمي است... و آن 

موانع را تصور مي كنيد.«
طرح: درنهايت، بايــد براي آن موانــع طرح هاي 
عملياتي داشته  باشــيد. از تمام موانعي كه ممكن 
است در مســير تحقق روياها با آنها مواجه شويد، 
فهرســتي تهيه و براي هر كدام از آنها راه حلي پيدا 
كنيد. اتينگن مي گويد: »هنگامــي كه آن موانع را 
تجسم كرديد، پي  مي بريد براي فائق آمدن بر آنها 
به چه  چيزي نياز داريد.«آيا بيش از حد آســان به 
نظر مي رسد؟ پژوهشــي كه اتينگن تاكنون انجام 
داده است به بسياري از آدم ها كمك كرده از خوردن 
خوراكي هاي ســالم تر گرفته تا احساس امنيت و 
اعتمادبه نفس بيشتر در روابط عاطفي هر كاري را 
كه مي خواهند به انجام برســانند. همچنين به ياد 
داشته  باشيد هنگامي كه سعي مي كنيد روياهاي تان 
را تحقق ببخشــيد، شكيبا باشــيد. همه گام هاي 
كوچك درنهايت به گام هاي بزرگ منجر مي شوند، 
بنابراين براي تحقق اهداف تان، كافي است هر روز 
از كارهايي كه بايد به انجام برسانيد، فهرستي تهيه 
كنيد. دنبال شان برويد. اجازه ندهيد چيزي، به ويژه 

ذهنيت خودتان، شما را از سرنوشت تان بازدارد. 

چگونه در ۴ گام رويا هاي تان را تحقق ببخشيد

رسيدگي به منابع انساني، تا كي؟
وقتي صحبت از ضرورت توجه به همكاران مي شود، 
هميشه اين سوال مطرح مي شود كه تا چه زماني 
بايد به همكاران رســيدگي كرد؟ مراقب بي انگيزه 
نشدن آنها بود و براي شان مسير شغلي فكر كرد؟ 
و... اين خيلي زمان بر است. واقعا انتهاي اين كارها 
تا كجاست؟ آيا واقعا تمام سازمان ها به يك بخش 

عريض و طويل منابع انساني نياز دارند؟
همانطور كه همه مي دانيم، اين داستان انتها ندارد تا 
سازمان زنده است )زنده به معني واقعي( و استخدام 
مي كند، ارتقا مي دهد و توسعه پيدا مي كند، توجه به 

سرمايه هاي انساني ضروري است. 
اما چطور؟ يعني مدير ارشد بايد دائم به فكر تك تك 

كاركنان باشد؟ مسلما اين شدني نيست. 
اگر شاخصه هاي رفتاري همكاران تان را بشناسيد، 
مي توانيد در ميان آنها افرادي را بيابيد كه مستقل 
از موقعيت شغلي كه دارند، مي توانند نقش مهمي 
در اين زمينه ايفا كنند. شما كافي است اين گروه و 
كساني را كه بيشترين مقاومت ها را نشان مي دهند، 

شناسايي كنيد. 
 ـكه البته لزوما نبايد بخشي  درباره بخش منابع انساني 
بزرگ و پر از كاركنان مختلف باشد ـ بايد بدانيم كه 
اين بخش لازم اســت اما مي تواند دائمي نباشد. در 
طراحي ساختار ســازماني نوين، براساس نيازهاي 
شــركت هاي كوچك تر بخش هايي درنظر گرفته 
مي شــوند كه مي توانند ماموريت هايي را به صورت 
مقطعي انجام دهند. ما اين كار را درباره بخش هاي 
ديگر انجام مي دهيم اما نوبت به بخش منابع انساني 

كه مي رسد، فكر مي كنيم شدني نيست. 
خيلي مواقع پيش مي آيد كه همكار بخش پشتيباني 
شركت، در برنامه نويسي هم كمك مي كند. يا منشي 
شركت در كارهاي فني هم مداخله مي كند و معمولا 
هم نتيجه خوب است، گاهي نتيجه تعجب همه را 
برمي انگيزد. خوب چرا اين كار را براي بخش منابع 

انساني نكنيم؟
مثلا منشي خوش ذوق شركت مي تواند يك خبرنامه 
ساده داخلي درســت كند كه اخبار شركت در آن 
بيايد، يا مدير شركت مي تواند يك وبلاگ داخلي 
يا حتي عمومي درســت كند و ايده هايش را براي 
شركت، آينده، همكاران و... در آن بنويسد؛ براي هر 

گروه مجرايي براي حرف زدن ايجاد كنيد. 

اورژانس كسب وكار مهارت

اغلب ما در زندگي مان با روزهايي مواجه مي شويم كه 
در آنها هيچ كاري پيش نمي رود. در چنين روزهايي 
انگار زمين و زمان دست به دست هم مي دهند تا در 
هر كاري، بدترين نتيجه ممكن حاصل 
شــود. از آن بدتر اين است كه در 

اين روزها خودمان هم حس خوبي درباره خودمان 
و كارمان نداريم. چنين روزهاي غيرمفيدي نه تنها 
تاثير منفي روي موفقيت ما در كسب وكار دارند بلكه 
در بلندمدت روي كيفيت زندگي و روحيه و سطح 
استرس مان نيز تاثير مي گذارند. در اينجا دو راهكار 

مفيد براي حذف روزهاي غيرمفيد ارائه مي كنيم: 
نظم و ترتيب ايجاد كنيد: ميزي پر از كاغذ، مدرك، 
كتاب، دي وي دي و... اســت، اصلا براي شــما 
حواس نمي گذارد كــه بتوانيد به كارهاي تان 
فكر كنيد.  در بسياري از مواقع شما هرازگاهي 
مجبوريد بين اين توده بي نظم به دنبال چيزي 
بگرديد و وقتي به راحتي آن را پيدا نكنيد، ذهن تان از 
كاري كه در حال انجام آن هستيد، منحرف مي شود، 

بنابراين با ايجاد نظم و ترتيب در محيط كارتان، به 
ذهن تان تمركز هديه  كنيد. تجربه نشان داده خيلي 
وقت ها در زمان مرتب كردن، كارهاي عقب افتاد ه 

بسيار مهمي هم كشف مي شوند.
در اول وقت كاري، چند كار ســاده انجام دهيد: 
مغز ما معمولا اول صبح هنوز از خواب بيدار نشده 
است. بنابراين با انجام چند كار ساده  ـ كه ممكن 
است حتي در فهرســت كارهاي روزمره شما هم 
نباشند ـ به ذهن تان لذت انجام كارها را بچشانيد 
تا با انگيــزه كافي از خواب خوش بيدار شــود. به 
اين شــكل خودتان را از گرفتاري و از دست دادن 
 تمركز ناشي از اين كارهاي ضروري در طول روز 

نجات  دهيد. 

حذف روزهاي غيرمفيد


